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Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Да ўвагі!
Õòî õî÷à 
íàáûâàöü ãàçåòó  
¢ îô³ñå ðýäàêöû³ — 
÷àêàåì!

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ

Намінальная налічаная сярэдняя заработная плата работнікаў у Беларусі склала ў маі 943,9 рубля, паведамляе Нацстат. 

Сёлета на пагашэнне вонкавых дзяржпазык Беларусь выдаткавала ўжо 1,146 мільярда долараў.

из зала суда

Сила тела  
и сила духа

Когда за плечами у человека почти вековая честная жизнь, это уже 
само по себе достойный повод для поздравления. А если она богата 
настоящими профессиональными достижениями, а тем более шла нарав-
не, в унисон всем драмам и невзгодам века, которые человек буквально 
пронес на своих плечах, то такую персону соотечественники называют 
выдающейся. 

По всем параметрам и даже больше к этому определению подходит 
доктор, партизан, историк, писатель Иван Петрович ДАНИЛОВ. На 
днях ему исполнилось 95 лет. Он могучая личность, человек большой 
эрудиции, трудолюбия и таланта. Его научная деятельность была скон-
центрирована в области гематологии, Иван Петрович сделал несколько 
серьезных научных исследований, он автор шести монографий, опубли-
ковал более 400 печатных работ, семь из которых – за рубежом.

 Параллельно с медици-
ной Данилов изучал отече-
ственную историю, напи-
сал несколько публици-
стических книг о Западной 
Белоруссии и о партизан-
ском движении во время 
Великой Отечественной 
войны, так как сам воевал 
в партизанском отряде. 
«Народная Воля» не раз 
публиковала его острые ста-
тьи на исторические темы и 
личные воспоминания. 

С удивлением прочитала, 
что буквально этим летом 
Иван Петрович еще ездил 
в путешествие по родным 
местам Дрогичинщины, где 
родился, а потом воевал в 
партизанах. Вот где сила 
тела и духа! Конечно, приро-
да выделила его среди поко-
ления, наделив отменным 
здоровьем. А дух воспиты-
вался в семье. Он был все-
го лишь восьмиклассником, 
когда немцы пришли в их 
деревню и закрыли школу, 
так как среднее (а тем более 
высшее) образование для 
славян фашистский режим 
не предусматривал. В одном 
из интервью Иван Петрович 
сказал: «Злость на фашистов 
привела меня в связные». Их 
семья западников никогда не 
колебалась, на чью сторону 
встать в этой страшной вой-
не. Был период, когда и отец, 
и Ваня носили на близлежа-
щий хутор еду укрывшимся 
там советским командирам. 
Из них потом сформировал-
ся партизанский отряд име-
ни Калинина, бригада имени 
Молотова, Пинское соеди-
нение. «Самое интересное, 
что приютил командиров 
хозяин хутора – бывший 
белогвардеец, бежавший из 
Советского Союза», – рас-
сказал однажды журнали-
стам Данилов.

В этот отряд Ваня 
Данилов и ушел из родно-
го дома. Его определили в 
разведку, выдали коня и 
седло. В партизанах пуля не 
словила мальчишку, хотя 
он даже участвовал со всем 
отрядом в боях по обороне 
Днепровско-Бугского кана-
ла. А вот когда стал воевать 
в частях регулярной армии, 
получил тяжелейшее ране-
ние и войну закончил в Риге.

Его отец-фронтовик 
тоже выжил. Но крестьян-
ская семья жила все равно 
очень скудно, ходили в лап-
тях, ведь все «излишки» 

хозяйства тогда отдавали 
государству. Тем не менее 
уже в 1946 году родите-
ли послали сына учиться 
в Пинскую фельдшерскую 
школу, затем был Минский 
медицинский институт…

Свое докторское служе-
ние людям Иван Петрович 
начинал с низов. Был глав-
ным врачом Порозовского 
района Гродненской обла-
сти. Но не остановил-
ся на достигнутом, не 
таков характер у человека. 
Довольно скоро поступил 
в аспирантуру и чуть более 
чем через десять лет полу-
чил первую научную степень 
– кандидата медицинских 
наук. Причем диссертация 
стала его первым крупным 
научным исследованием по 
изучению сосудистой систе-
мы. Поэтому в 1964 году 
Иван Петрович Данилов уже 
занял видный пост – дирек-
тора Белорусского НИИ 
гематологии и переливания 
крови, одновременно глав-
ного гематолога Минздрава 
БССР. 

В 1971 году он поднял-
ся на следующую ступень – 
защитил докторскую диссер-
тацию, вскоре ему было при-
своено звание профессора. 
Данилов многие годы заве-

довал кафедрой пропедев-
тики внутренних болезней 
в мединституте. Основной 
в его научной деятельно-
сти была работа в области 
гематологии. Перечисление 
его монографий и проблем, 
над которыми работал уче-
ный, занимает целый абзац 
на сайте Белорусского госу-
дарственного медицинского 
университета.

Выйдя на пенсию, Иван 
Петрович взялся за перо. 
Он автор многих книг по 
разоблачению кровавого 
большевистского режима, 
принципиальный оппонент 
тех, с чьей подачи рожда-
лись фальшивые мифы о 
советской эпохе. Будучи 
свидетелем многих исто-
рических событий, своими 
публикациями он доносит 
до сегодняшних поколений 
ПРАВДУ.

Коллектив редакции 
газеты «Народная Воля» 
от души поздравляет сво-
его давнего автора Ивана 
Петровича Данилова с 
Днем рождения! Он настоя-
щий ветеран, он настоящий 
ученый, доктор и гражданин 
своей страны. Многия еще 
лета Вам, уважаемый Иван 
Петрович!

Елена МОЛОЧКО.

ПОздРаВлЯЕМ!

«Не хочу, чтобы моя 
82-летняя мама видела  

меня за решеткой»
Сразу в двух районных судах Минска проходят судебные слушания по делам бывших высокопоставленных 
чиновников Министерства здравоохранения. Судят бывшего замминистра здравоохранения – гендиректора 
«Управляющей компании холдинга «Белфармпром» Валерия Шевчука и бывшего начальника управления 
фармацевтической инспекции и организации лекарственного обеспечения Минздрава Людмилу Реутскую, 
которая, по сути, курировала все вопросы, связанные с допуском лекарственных препаратов на рынок и 

регулированием цен на лекарства.

Сёння лідары краін-удзельніц ЕАЭС разгледзяць у Ерэване шэраг пытанняў 
эканамічнага ўзаемадзеяння, фінансавай палітыкі, энергетыкі, асноўныя 

напрамкі міжнароднай дзейнасці і развіцця супрацоўніцтва з трэцімі краінамі.

Знешні дзяржаўны доўг 
Беларусі складае  

16,6 мільярда долараў.

Дело Людмилы Реутской 
слушается в суде Фрунзенского 
района Минска. Процесс 
начался 24 сентября. Реутскую 
привозят в суд под конвоем, 
в наручниках. Экс-чиновницу, 
как известно, задержали в 
сентябре прошлого года. 
С тех пор она находится в 
СИЗО. Реутская очень силь-
но похудела, это не скрывают 
даже теплый свитер и брю-
ки. Держится она уверенно. 
Только в один момент, кажет-
ся, у нее сдали нервы. Когда 
журналисты пытались сделать 
снимок в зале суда, Людмила 
Реутская громко возмутилась: 
«Я категорически против. Не 
хочу, чтобы моя 82-летняя 
мама видела меня за решет-
кой». 

Процесс по делу экс-
чиновницы Минздрава ведет 
судья Юлия Близнюк. Это 
она вынесла оправдательный 
приговор в отношении глав-
ного инженера МЗКТ Андрея 
Головача, который провел в 
СИЗО 50 месяцев. Вела она 
процессы и по «делу медиков». 
В феврале этого года судья 
Близнюк посчитала доказан-
ной вину врача-эндоскописта 
9-й клинической больницы 
Минска Андрея Савченко в 
получении взятки и пригово-
рила его к 2,5 года лишения 
свободы в колонии строгого 

режима. 9 лет колонии полу-
чил бывший начальник воен-
но-медицинского управления 
Минобороны Алексей Еськов.

Защищает Людмилу 
Реутскую известный адво-
кат Андрей Санкович – отец 
гимнастки Ксении Санкович, 
которую часто видят в окру-
жении Александра Лукашенко 
на различных мероприятиях.

В зале судебного заседания 
немноголюдно. Поддержать 
Людмилу Реутскую на каждое 
заседание приходит только ее 
коллега по работе в област-
ном аптечном управлении 
Миноблисполкома – это было 
еще в 1990-х годах, потом 
Реутская ушла работать в 
Минздрав. «Она была прекрас-
ным инспектором. Отличный, 
грамотный специалист, по- 
этому и пошла на повышение, 
– говорит женщина и выска-
зывает свое мнение, почему 
в зале заседания мало людей: 
– Члены семьи – бывший 
муж, дочь Наташа, к слову, 
медик, выступают свидете-
лями, подчиненные Людмилы 
Александровны тоже, поэто-
му, пока их не допросят, им 
нельзя присутствовать на 
процессе».

Вчера, к слову, шел 
допрос бывших подчиненных 
Реутской в управлении фар-
мацевтической инспекции и 

организации лекарственно-
го обеспечения Минздрава 
и членов ее семьи. К слову, 
допрашиваемые в суде Алла 
Долголикова и Татьяна 
Тумеля в Минздраве уже не 
работают, теперь они сотруд-
ницы Центра экспертиз в 
здравоохранении. На допро-
се Татьяны Тумели Людмила 
Реутская расплакалась – не 
смогла сдержать слез после 
того, как бывшая подчинен-
ная ее охарактеризовала: 
«Людмила Александровна – 
профессионал с большой буквы, 
изучала английский язык и нам 
всем рекомендовала, чита-
ла европейскую литературу. 
Она отзывчивая, грамотная, 
всегда готова поделиться зна-
ниями, советом. Ее заслуги в 
развитии нашей фармации 
огромны. Человек не жалел ни 
времени, ни сил».

Дочка Реутской Наталья от 
показаний отказалась. У быв-
шего мужа Реутской спраши-
вали про имущество и деньги: 
например, на какие средства 
в 2017 году обвиняемая купи-
ла машину? Мужчина пояс-
нил, что они вели раздель-
ное хозяйство, хоть и жили в 
одном доме, обвиняемая хоро-
шо зарабатывала, но не шико-
вала. Он дал ей 9 тысяч долла-
ров на покупку машины в 2017 
году. Со слов бывшего мужа, 

сейчас арестованы две маши-
ны, гаражи, дача, два телевизо-
ра и музыкальный центр.

Людмиле Реутской предъ-
явлено обвинение по ч.2 и ч.3 
ст.430 УК (получение взятки 
повторно или в крупном раз-
мере, получение взятки лицом, 
занимающим ответственное 
положение, или в особо круп-
ном размере). Санкция тре-
тьей части предусматривает 
серьезное наказание – лише-
ние свободы на срок от 5 до 
15 лет. Вину обвиняемая при-
знает частично. 

Из обвинения следует, что 
Людмила Реутская в период с 
конца 2013-го – начало 2014 
года и по май 2018-го мно-
жество раз получала взятки 
в виде материальных ценно-
стей и выгод имущественно-
го характера от представи-
телей различных компаний 
– поставщиков лекарств. 
Заявителей в даче взяток 
несколько: глава представи-
тельства французской ком-
пании «Recordati» в Беларуси 
Лариса Рубцова, учредитель 
медцентра «Блоссом Клиник», 
пластический хирург Олег 
Насоненко и директор фарма-
цевтической компании «БСТ 
фарм» Александр Быков (его 
интересы в суде представляет 
Урицкий). 

(Окончание на 2-й стр.)

Форум «Минский диалог» с каждым годом вызывает все больший интерес
НаКаНуНЕ

аПладЫсМЕНТЫ!

Форум «Минский диалог» на 
тему «Европейская безопасность: 
отойти от края пропасти» прой-
дет в столице 7–8 октября. С каж-
дым годом он вызывает все боль-
ший интерес среди экспертного 
сообщества, сообщил журнали-
стам программный координатор 
Совета по международным отно-
шениям «Минский диалог» Денис 
Мельянцов.

«Приглашены все высшие долж-
ностные лица страны, Президент 
Беларуси Александр Лукашенко, у 
которого, как мы знаем, в графи-
ке уже стоит наша конференция. 
Но, учитывая, какие процессы идут 
вокруг и внутри Беларуси, никог-

да не знаешь, что может отвлечь 
людей такого уровня. Тем не менее 
мы ожидаем его участия», – сказал 
Денис Мельянцов.

Участниками мероприятия ста-
нут действующие официальные 
лица высокого уровня, бывшие 
политики, имеющие опыт работы 
на международной арене, академи-
ческие эксперты. Ожидается, что 
их общее число будет больше, чем 
в прошлом году, когда на форуме 
побывали более 500 представите-
лей из 59 стран.

«У нас получается 
по-настоящему президентская сес-
сия, – отметил организатор. – Будет 
участвовать бывший Президент 

Грузии Георгий Маргвелашвили 
и бывший Президент Хорватии 
Степан Месич. Можно констати-
ровать, что от форума к форуму 
интерес и уровень (гостей и участ-
ников) возрастает».

Среди тех, кто уже подтвердил 
участие в форуме, директор Бюро 
Восточной Европы Госдепартамента 
США Брэд Фреден, бывший коман-
дующий сухопутными войсками 
США в Европе генерал Бен Ходжес, 
бывший заместитель Генерального 
секретаря НАТО Александр 
Вершбоу, бывший верховный пред-
ставитель Евросоюза по иностран-
ным делам и политике безопасно-
сти Кэтрин Эштон.

Рассказывая о программе фору-
ма, учредитель и директор Совета 
по международным отношени-
ям «Минский диалог» Евгений 
Прейгерман отметил, что еще до 
начала официальной части состо-
ится экспериментальная сессия 
молодых лидеров из стран, кото-
рые определяют безопасность 
Восточной Европы. «За два дня 
до форума они будут работать в 
своем режиме и готовить декла-
рацию молодых лидеров, которая 
будет обращена к менее молодым, 
но очень ответственным политиче-
ским лидерам», – добавил он.

«Мы также попросили ряд 
послов, в частности Евросоюза, 

России и Великобритании, кото-
рые аккредитованы в Минске, и 
главу парламентской комиссии по 
международным делам предста-
вить свой фидбэк. То есть еще до 
формального начала форума будут 
дискуссии», – продолжил Евгений 
Прейгерман.

Также до начала форума орга-
низаторы намерены представить 
аналитический доклад о ситуа-
ции по безопасности в Беларуси 
и вокруг нее, о том, какие угрозы 
доминируют в регионе. 

Сразу после официального 
открытия начнется сессия официаль-
ных лиц, на которой ожидается уча-
стие ряда действующих министров 

иностранных дел, где будет пред-
ставлен взгляд отдельных государств 
на происходящие в Европе события. 
«Особенно будет интересно в контек-
сте последних инициатив Президента 
Эммануэля Макрона послушать пред-
ставителя Франции. МИД Франции 
обратился к нам с просьбой предо-
ставить достаточно времени, чтобы 
они смогли изложить свое видение», 
– отметил организатор.

На площадке форума все заин-
тересованные смогут открыто дис-
кутировать о настоящем и будущем 
европейской безопасности и искать 
взаимоприемлемые стандарты без-
опасности для всех. Мероприятие 
соберет высокопоставленных офи-

циальных лиц и ведущих экспертов 
из ЕС, России, США, Китая и госу-
дарств Восточной Европы, Южного 
Кавказа и Центральной Азии.

«Минский диалог» начал свою 
работу в качестве экспертной иници-
ативы в начале 2015 года. Его миссия 
– предоставлять открытую площадку 
без геополитических разделительных 
линий для исследований и дискус-
сий о международных отношениях 
и безопасности в Восточной Европе. 
Регулярные мероприятия «Минского 
диалога» собирают международных 
экспертов, а также высокопостав-
ленных государственных деятелей и 
дипломатов.

(БЕЛТА.)

Купалаўскі тэатр з поспехам прадставіў 
«Пінскую шляхту» на фестывалі ў Польшчы

Нацыянальны акадэмічны тэатр імя Янкі Купалы 29 верасня на Міжнародным фестывалі «Напрамак 
Усход» у Беластоку прадставіў спектакль «Пінская шляхта» паводле п’есы Вінцэнта Дуніна-Марцінкевіча.

«У Беластоку «Пінскую шлях-
ту» іграў зорны склад Купалаўскага 
тэатра. Польскія гледачы змаглі 
ўбачыць на сцэне народнага арты-
ста Віктара Манаева і заслужана-
га артыста Беларусі Аляксандра 
Падабеда, – расказалі ў тэатры. 
– Білеты на паказ нашага спекта-
кля разабралі ўжо ў першы дзень 

іх продажу. А пасля выступлення 
публіка авацыямі і стоячы дзякавала 
артыстам-купалаўцам». 

У Польшчы генеральны дырэктар 
тэатра Павел Латушка разам з Мікалаем 
Пінігіным і артыстамі тэатра правёў 
творчую сустрэчу з вучнямі ліцэя з 
беларускай мовай навучання ў горадзе 
Бельск-Падляскі. Павел Латушка правёў 

таксама перагаворы аб перспекты-
вах супрацоўніцтва з кіраўнікамі тэа-
тра імя Юліуша Астэрвы ў Любліне, 
Нацыянальнага тэатра Польшчы, 
Польскага тэатра ў Варшаве, тэатра 
«Рампа», драматычнага тэатра імя 
Аляксандра Вянгеркі.

(БЕЛТА.)

ВІзІТ

аКцЫЯ

ПазІцЫЯ

сТаТЫсТЫКа

У Мінск завітае 
Федэрыка Магерыні
Чакаецца, што Вярхоўны 

прадстаўнік Еўрапейскага Саюза 
па замежных справах і палітыцы 
бяспекі наведае Беларусь напры-
канцы гэтага тыдня.

Як паведаміў заснавальнік 
і дырэктар Савета па 
міжнародных адносінах 
«Мінскі дыялог» Яўген 
Прэйгерман, візіт высокага 
ўзроўню будзе прысвечаны 
тэматыцы «Усходняга партнёр-
ства». Дэлегацыю Еўрасаюза 
будзе ўзначальваць Магерыні.

Сустрэча «Усходняга парт- 
нёрства» высокага ўзроў-
ню пройдзе ў Мінску  
4–5 кастрычніка.

Пракансультуюць 
бясплатна

Сёння адвакаты Беларусі 
правядуць бясплатныя 
кансультацыі для маламаём-
ных грамадзян.

Акцыя прымеркава-
на да Дня пажылых людзей. 
Бясплатныя кансультацыі 
пройдуць ва ўсіх адвакацкіх 
у тварэннях краіны. 
Адвакаты растлумачаць дзе-
ючае заканадаўства ў галіне 
працоўнага, грамадзянскага, 
сямейнага і жыллёвага права.

«Урад павінен аднавіць 
прыгранічны гандаль»

Новы кіраўнік дэлегацыі 
Еўрапарламента па Беларусі 
Роберт Бедрань расказаў у  
інтэрв’ю Wyborcza, што польскі 
рэгіён Падляшша з-за адмены 
віз на закупы штогод губляе 
каля 200 мільёнаў долараў.

«Страты нясуць польскія 
прадпрымальнікі – для 
Падляшша гэта страты каля 
800 мільёнаў злотых у год. 
Міністэрства замежных спраў 
нясе палітычную адказнасць за 
адмену віз. Будучы ўрад павінен 
аднавіць прыгранічны гандаль як 
мага хутчэй», – заявіў Бедрань.

Амаль кожнаму  
пятаму – за 60

Згодна з прынятай у 
геранталогіі (навуцы пра ста-
рэнне і прафілактыку старэн-
ня) класіфікацыі, пажылымі 
лічацца людзі ва ўзросце 60 
гадоў і больш. На пачатку 2019 
года ў Беларусі пражывалі 
больш за два мільёны пажылых 
грамадзян. Гэта амаль кожны 
пяты жыхар Беларусі.

За апошнія дзесяць гадоў 
колькасць людзей сталага 
ўзросту ў нашай краіне 
павялічылася на 322 тысячы 
чалавек, або на 18,2 працэнта.
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ФАКТ
Кожны пяты – непаўналетні
Дзеці складаюць 19% ад усяго насельніцтва Беларусі. Гэта каля 1,8 млн чалавек.

Як маці дзвюх дачок дамаглася,  
каб яны навучаліся ў беларускім класе

У Верцялішкаўскай 
сярэдняй школе, што ў 
Гродзенскім раёне, сёлета 
ўпершыню за апошнія 11 
гадоў адкрылі першы клас з 
навучаннем на беларускай 
мове. У спісе вучняў 
запоўнены толькі два радкі: 
Арына і Багдана Ада-
мовіч. На беларускамоўнай 
адукацыі дачок настаяла іх 
мама Ала. 

Статус школы – 
беларуская, а 
навучанне ідзе 

па-руску
Арына і Багдана, а 

таксама іх мама спадарыня 
Ала заўсёды ў сям’і 
размаўляюць на беларускай 
мове. Іх тата, украінец 
паводле нацыянальнасці, 
падтрымлівае іх беларускасць, 
але так чыста, як дочкі, 
па-беларуску гаварыць не 
можа.

Абедзве дзяўчынкі 
хадзілі ў беларускамоўны 
садок у Гродне. Два гады 
таму яны пераехалі жыць на 
вёску пад Гродна, і паўстала 
пытанне, куды ім ісці 
вучыцца. Напачатку думалі, 
што дзяўчынкі пойдуць 
у беларускамоўны клас у 
адной з гродзенскіх школ, 
але потым бацькі паглядзелі, 
што нашмат зручней для 
дзяўчынак будзе вучыцца ў 
Верцялішках. 

Тое, што дочкі будуць 
навучацца па-беларуску, было 
зразумела даўно. Спадарыня 
Ала напісала заяву ўжо перад 
самым пачаткам навучальнага 

года – 28 жніўня. У ёй  
пазначыла мову навучання 
– беларускую. Удакладніла, 
на якой мове будзе весціся 
навучанне. Адказалі: на той, 
якая пазначана ў заяве. 

Аднак ужо на наступны 
дзень падчас бацькоўскага 
сходу Ала Адамовіч не пачула 
ніводнага слова па-беларуску. 
Ізноў удакладніла ў класнага 
кіраўніка: на якой мове 
будуць праводзіцца заняткі? 
Тая ёй патлумачыла, што ў 
Верцялішкаўскай школе 
ўжо 11 гадоў не набіраюць 
першых класаў з навучаннем 
на беларускай мове. Хаця 
статус школы – беларуская. 

Што ж вы так 
позна? 

Тое, што пачула 
Адамовіч ад настаўніцы, 
яе вельмі насцярожыла, і 

яна накіравалася адразу да 
дырэктара. А там пытанне: 
чаму вы так позна напісалі 
заяву? 

«Я напачатку трохі 
разгубілася, але потым 
сказала, што нікуды не 
спазнілася, паколькі напісала 
заяву ў школу, якая носіць 
статус беларускай, якія 
пытанні могуць быць да 
мяне? – згадвае тую сітуацыю 
Адамовіч. – Дырэктар і завуч 
адказалі, што не супраць, 
каб мае дочкі навучаліся на 
беларускай мове, і пачалі 
тэлефанаваць у аддзел 
адукацыі. Там таксама былі 
не супраць». 

У аддзеле адукацыі 
райвыканкама прапанавалі 
набраць беларускамоўны 
клас у Верцялішкаўскай 
школе. Дзеля гэтага сабралі 
яшчэ адзін бацькоўскі сход. 
Праўда, самі супрацоўнікі 

аддзела адукацыі на сход 
не пайшлі, каб потым не 
сказалі, што яны аказвалі 
ціск на бацькоў. З 42 бацькоў 
з’явіліся толькі 27. 

«І настаўнікі, і я на 
сходзе выступалі і казалі, 
што беларуская адукацыя 
не перашкодзіць дзецям, а, 
наадварот, будзе плюсам ім 
у жыцці, – пераказвае тыя 
падзеі спадарыня Ала. – А ў 
адказ чула іншыя аргументы: 
я скончыла гэтую школу 
па-беларуску, а потым ва 
ўніверсітэце мне казалі 
адказваць фізіку на рускай 
мове... Альбо яшчэ: дайце 
нам больш гадзін англійскай 
мовы, бо беларуская нічога 
ў жыцці дзецям не дасць, 
нашы дзеці ўжо не разумеюць 
па-беларуску, і навошта ім 
гэта вучыць?..»

Большасць бацькоў 
маўчала. 

«Адзін тата выступіў: 
маўляў, некалі сам, 
прыехаўшы з Расіі, адразу 
пайшоў у беларускую школу 
і нічога страшнага ў гэтым 
не было – вучыўся і добра 
скончыў 11 класаў», – дадае 
Адамовіч. Аднак заяў 
вучыцца па-беларуску больш 
не паступіла.

У выніку ў 
Верцялішкаўскай школе 
сёлета стала тры першыя 
класы, адзін з якіх 
беларускамоўны, і вучацца ў 
ім Арына і Багдана Адамовіч. 
Яны маюць беларускія 
буквары і пропісі. 

Адкуль беларускасць 
у мамы?

Спа дарыня Ала 
нарадзілася ў Гродне. Яна 
чалавек беларускамоўны 

і лічыць, што беларусы 
павінны размаўляць на 
сваёй мове. У яе вышэйшая 
адукацыя, яна ўзначальвае 
кампанію, якая займаецца 
вытворчасцю мэблі.  

«Беларуская мова для 
мяне ў літаральным сэнсе 
матчына. Мая мама родам з 
Гродзенскага раёна, з вёскі, і 
ўвесь час размаўляла толькі 
па-беларуску. Я чула гэтую 
мову з самага дзяцінства, – 
распавядае мая суразмоўца. – 
А тата мой заўсёды гаворыць 
па-руску, хаця таксама 
беларус». 

Ала згадвае, што хадзіла 
ў школу на пачатку 1990-х 
гадоў, калі ў краіне адчуваўся 
нацыянальны ўздым, 
выкладанне ў школах вялося 
па-беларуску, падручнікі па 
гісторыі былі з «Пагоняй» 
і  бел-чырвона-белым 
сцягам. Гэта засталося з ёю 
назаўсёды.

«Ужо на першым курсе 
ўніверсітэта я цвёрда 
вырашыла: размаўляю  
толькі на сваёй роднай 
мове, – згадвае спадарыня 
Адамовіч. – А калі 
нарадзіліся дзеці, то яны ўжо 
слухалі толькі беларускія 
казкі і калыханку». 

І цяпер па жыцці з 
беларускай мовай ёй лёгка і 
проста. На працы размаўляе з 
людзьмі па-беларуску, многія 
імкнуцца адказваць таксама. 
Частку дакументацыі на 
прадпрыемстве, якую вядзе 
сама, піша на беларускай 
мове. 

«Наогул у жыцці адчуваю 
ўсё больш спрыяння да сваёй 
беларушчыны, – гаворыць 
спадарыня Адамовіч. – Я 
бачу: калі чалавек насамрэч 
цвёрды ў сваіх перакананнях, 

то людзі ідуць за ім, а не ён 
за імі». 

Ала лічыць, што ў гра-
мадстве не стае дзяржаўнай 
падтрымкі, каб беларуская 
мова развівалася. 

«Нават калі б у такой 
двухмоўнай сітуацыі, як 
зараз у Беларусі, былі ство-
раны роўныя ўмовы для абе-
дзвюх моў, то беларуская 
апынулася бы ў  больш вый-
грышным стане», – упэўнена 
мая суразмоўца.

«Мама, а чаму  
мы гаворым 

па-беларуску,  
а ўсе навокал – 

па-руску?»
Дарэчы, Ала кажа, што, 

як ні дзіўна, першыя рускія 
словы дзеці прынеслі з 
беларускамоўнага садка. 

«Наогул паміж сабой 
і са мной яны размаўляюць 
па-беларуску, а калі тра-
пляюць у групу да іншых 
дзяцей, то свабодна гаво-
раць па-руску, бо валодаюць 
і рускай мовай. Я ўпэўнена, 
што ў іх не будзе ніякай пра-
блемы, калі яны атрымаюць 
беларускамоўную адукацыю». 

Спадарыня Адамовіч згад-
вае, што, калі дзяўчынкам было 
па чатыры годзікі, яны раптам 
запыталіся: «Мама, а чаму мы 
размаўляем па-беларуску, а ўсе 
навокал – па-руску?» 

«І мне шмат даводзілася 
гаварыць з імі на гэтую 
тэму. Трэба было тлума-
чыць: на жаль, многія бела-
русы забыліся на сваю мову, 
шукаюць яе, але гэта аказа-
лася няпроста, а таму вы ні 
ў якім выпадку яе не губляй-
це, каб потым не шукаць». 

Стала лягчэй, калі 
дзяўчынкі пайшлі ў садок і 
пабачылі, што не толькі іх 
мама, а і выхавацелька гаво-
рыць па-беларуску, і бацькі 
іншых дзетак, і Дзед Мароз 
таксама. Зараз чарговы 
этап – настаўнікі ў школе, 
якія будуць служыць для іх 
аўтарытэтам.

Галоўнае – 
ініцыятыва бацькоў 

Спадарыня Адамовіч 
упэўнена: калі людзі ў 
нашай краіне хочуць, каб іх 
дзеці навучаліся на белару-
скай мове, гэтага дамагчы-
ся можна. Прычым дастат-
кова проста патрабаваць 
ад чыноўнікаў, каб яны 
выконвалі дзеючыя законы. 

«Галоўнае – гэта 
ініцыятыва бацькоў. Проста 
трэба ісці ў кабінеты і 
патрабаваць. Зразумела, 
што нікому не хочацца 
лішняга цяжару, але калі 
ты настойлівы, то закон 
на тваім баку. Уявіце: калі 
б кожны беларускамоўны 
чалавек дамогся гэтага для 
сваіх дзетак, як бы па-іншаму 
выглядалі нашы школы!» 

Ала раіць тым, хто 
хоча, каб іх дзеці вучыліся 
па-беларуску, дамагацца 
свайго, не канфрантую-
чы, а спакойна і ў той самы 
час настойліва і непахісна. 
А яшчэ, смяецца шчаслівая 
мама, варта нараджаць адра-
зу дваіх дзетак – так будзе 
прасцей адкрыць беларускі 
клас.

Міхал КАРНЕВІЧ.
На здымку:   

1-ы беларускамоўны  
клас – Арына 

і Багдана Адамовіч.

Ма-лаЙ-ЧЫ-На!!!

Верните деньги!
НЕлЬзЯ МОлЧаТЬ…

78.235  граж дан 
Республики Беларусь в 1990 
году предоставили государ-
ству свои сбережения в виде 
целевого беспроцентного 
займа для решения неот-
ложных социальных задач 
на условиях получения в 
течение 1993 года товаров 
длительного пользования. К 
сожалению, люди оказались 
обманутыми. До сих пор 
не получили ни машин, ни 
холодильников, ни телевизо-
ров, как и денег в эквива-
лентной сумме.

После распада Союза 
ССР правительство Беларуси 
подписало в 1992 году (13 
марта и 20 июля) два согла-
шения между республиками 
бывшего СССР о разделе-
нии внутреннего долга, тем 
самым взяв на себя обя-
зательства по погашению 
указанного займа. Однако 
вскоре у некоторых граждан 
облигации были выкупле-
ны за бесценок под угрозой 
признания их утратившими 
силу.

По сведениям АСБ 
«Беларусбанк» (письмо от 
13.02.2004 №15-002/2007), 
в нашей стране за все рас-
пространенные облигации 
государство получило 253,8 
миллиона долларов США. 
Заметим, за выкупленные 
облигации их владельцам 
была выплачена сумма, экви-
валентная всего 1.686.977 
долларам США, что состав-
ляет 0,66 процента от общей 
суммы, внесенной граждана-
ми в 1990 году в целевой 
заём.

В России в 1995 году при-
няли Закон «О государствен-
ных долговых товарных обя-
зательствах», который при-
емлемо для граждан России 
решил эту проблему. 

Указ Президента 
Республики Беларусь от 21 

апреля 1998 года «О компен-
сации обесценения вкладов 
и облигаций целевого бес-
процентного займа 1990 
года на приобретение това-
ров длительного пользо-
вания (ценных бумаг)» не 
решил проблему исполне-
ния обязательств по целе-
вому займу, поскольку 
начисленная компенсация 
имела не только мизерную, 
но даже отрицательную 
величину. 

Наши неоднократные 
обращения в правоохрани-
тельные органы Республики 
Беларусь (КГБ, МВД, 
Генеральную прокуратуру, 
Комитет государственно-
го контроля) с просьбой 
произвести проверку по 
установлению достовер-
ных сведений, касающихся 
Государственного целево-
го беспроцентного займа 
1990 года, положительных 
результатов не принесли. 
Должностные лица указан-
ных органов обосновывали 
отказ в проведении соот-
ветствующей проверки 
отсутствием на то распоря-
жения Главы государства. В 
связи с этим инициативная 
группа обращалась к началь-
нику Главного государствен-
но-правового управления 
Администрации Президента 
Республики Беларусь и 
Государственному секре-
тарю Совета Безопасности 
Республики Беларусь с 
просьбой доложить дан-
ную ситуацию Президенту 
Республики Беларусь и про-
сить его дать распоряжение 
на проведение такой провер-
ки. Однако наши обращения 
остались безрезультатными.  

За период с 1996 года 
возглавляемой мной ини-
циативной группой были 
организованы и проведе-
ны в Центральном доме 

офицеров г.Минска три 
съезда владельцев облига-
ций с представительством 
более 500 человек, пресс-
конференция для журнали-
стов СМИ, выступления по 
радио. Множество статей 
было опубликовано в печат-
ных СМИ. Как председа-
тель инициативной группы, 
я был приглашен и высту-
пал с докладом на совеща-
нии в Совете министров 
Республики Беларусь. Нами 
в 1996 году был подготовлен 
и дважды внесен в повест-
ку дня сессий Верховного 
Совета проект Закона 
Республики Беларусь «Об 
исполнении обязательств по 
государственному целевому 
беспроцентному займу 1990 
года». Принимали участие в 
совещании в Национальном 
банке. Неоднократно были 
на приемах у министров 
финансов, экономики, юсти-
ции, заместителя главы 
Администрации Президента, 
председателя правления 
АСБ «Беларусбанк», гене-
рального прокурора, пред-
седателей Конституционного 
и Верховного судов, предсе-
дателя Верховного Совета, 
председателя Совета 
Республики, в секрета-
риате Совета безопасно-
сти и Комитете государ-
ственной безопасности, 
в Национальном банке, в 
Главном экономическом 
управлении и Главном 
государственно-правовом 
управлении Администрации 
Президента. Сотни пись-
менных обращений были 
направлены руководите-
лям перечисленных орга-
нов, а также председателю 
Палаты представителей 
Национального собрания 
Республики Беларусь, пре-
мьер-министру и его заме-
стителям.

Во всех государствен-
ных органах инициативная 
группа находила понимание, 
что проблема существует, и 
ее надо решать. Однако все 
утверждали, что это реше-
ние может принять только 
Президент.

На заданный во вре-
мя «Большого разговора 
с Президентом» (1 марта 
2019 года) вопрос о воз-
врате гражданам Беларуси 
денежных средств, раз-
мещенных в Сбербанке 
СССР и предоставленных 
в Государственный целевой 
беспроцентный заём 1990 
года, А.Г.Лукашенко публич-
но поручил правительству 
посчитать сумму, чтобы 
иметь четкое представле-
ние о проблеме и вариан-
тах ее решения. Результатов 
выполнения поручения, к 
сожалению, нет. По крайней 
мере широкой общественно-
сти ничего не известно.

Наши письменные обра-
щения к Президенту транзи-
том переправляются в Совет 
министров, в Минфин, но 
никаких решений по надле-
жащему исполнению госу-
дарством обязательств по 
займу не принимается.

В связи с тем, что в 
настоящее время прави-
тельством Беларуси фор-
мируется республиканский 
бюджет на 2020 год, иници-
ативная группа владельцев 
облигаций государствен-
ного целевого беспроцент-
ного займа 1990 года под-
готовила и направила 
Президенту Республики 
Беларусь А.Г.Лукашенко 
очередное письмо, в кото-
ром выразила надежду, что 
наконец-то проблема будет 
решена. Считаем, что воз-
можности для этого у госу-
дарства есть. Так, по данным 
Министерства финансов, 

профицит республиканско-
го бюджета за январь 2019 
года сформирован в размере 
0,8 миллиарда рублей, что 
в эквиваленте составляет 
более 373,5 миллиона дол-
ларов США. Для погашения 
целевого займа 1990 года 
требуется 252 миллиона 
долларов.

По итогам прошлого года 
профицит республиканского 
бюджета составил 4,7 мил-
лиарда рублей.

Отсюда следует, что 
сложившаяся в Республике 
Беларусь экономическая 
ситуация позволяет прави-
тельству принять решение 
по исполнению обязательств 
по целевому займу 1990 года.

Посещая 26 марта 
2019 года молочно-товар-
ный комплекс «Слижи» 
ОАО «Амкодор-Шклов», 
Александр Григорьевич воз-
мутился условиями содер-
жания животных, сравнив 
их (условия) с Освенцимом, 
и за бездушное отношение 
к животным освободил ряд 
чиновников от должностей. 
Мы же ведем речь об отно-
шении не к животным, а к 
людям – передовикам про-
изводства, предоставившим 
свои сбережения государ-
ству в заем, и их семьям 
(женам, мужьям, детям, вну-
кам, правнукам).

Обещания, данные 
народу, нужно исполнять. 
Государство должно вернуть 
народу деньги, когда-то взя-
тые взаймы!!!

Александр 
САМОДУРОВ,
председатель 

инициативной группы 
владельцев облигаций 

государственного 
целевого 

беспроцентного займа 
1990 года.

(Окончание. Начало на 1-й стр.)
Обвиняют Реутскую в том, 

что, например, от Александра 
Быкова она приняла взятку 
в виде вина, сыра и конфет 
за то, чтобы в предписании 
о проверке аптеки его сети 
не были указаны выявленные 
нарушения. Как взятки расце-
ниваются следователями два 
похода в ресторан «Усадьба» 
– в 2017 году накануне Дня 
фармацевта и в 2018-м – 
накануне Дня медика: туда 
Реутская была приглаше-
на с коллегами по управле-
нию Ларисой Рубцовой. Оба 
ужина оплачивала Рубцова. 
Позже лицензию на произ-
водственную деятельность в 
управлении, возглавляемом 
Реутской, получила компа-
ния мужа Ларисы Рубцовой 
«Стимэнерджи».

Фигурируют в деле и взят-
ки в виде денег. Реутскую, 
например, обвиняют в том, 
что от Олега Насоненко она 
приняла вознаграждение в 

сумме 1,5 тысячи долларов, а 
также в том, что пользовалась 
услугами «Блоссом Клиник», 
но косметические проце-
дуры по договоренности с 
Насоненко не оплачивала. По 
версии следствия, в период с 
2014-го по 2018 год накануне 
Нового года и 8 Марта она 
принимала денежные возна-
граждения, а также золотые 
украшения за 100 долларов 
от Ларисы Рубцовой. Точная 
сумма на процессе пока не 
оглашается. Лариса Рубцова 
еще не была вызвана в суд на 
допрос. А Людмила Реутская 
признает только то, что при-
нимала от последней лишь 
небольшие подарки – конфе-
ты, цветы орхидеи и промо-
продукцию.

К слову, родственники 
Людмилы Реутской, несмотря 
на то, что она не признает 
вины, внесли сумму, которая 
вменяется ей как необосно-
ванное обогащение.

Мария ЭЙСМОНТ.

«Не хочу, чтобы  
моя 82-летняя мама 

видела меня  
за решеткой»

из зала суда

Шевчука судят с 
бизнесменом Головачом

Сейчас в суде Советского района Минска идет процесс по 
делу бывшего гендиректора «Управляющей компании холдинга 
«Белфармпром» Валерия Шевчука. Ему предъявлено обвине-
ние по ч.3 ст.430 (получение взятки повторно или в крупном 
размере, получение взятки лицом, занимающим ответственное 
положение, или в особо крупном размере). С марта прошлого 
года Шевчук находится под стражей.

Вместе с Шевчуком на скамье подсудимых – учредитель 
ЧТУП «Ледофарммед» Олег Головач. Он не задержан, находит-
ся под подпиской о невыезде и продолжает руководить своей 
компанией. Головача обвиняют в даче взятки. Обвинение ему 
предъявлено по ч.1 ст.431, бизнесмену грозит наказание штра-
фом, либо исправительными работами на срок до двух лет, 
либо арестом или ограничением свободы на срок до двух лет, 
либо лишением свободы на срок до пяти лет.

Заседания по этому делу проходят не каждый день, сейчас в 
процессе объявлен перерыв до 4 октября. 

Вольга ГРыНяВицКАя.

К слОВу

Не вер  
вушам 

сваім…
«Беларусбанк» паведаміў 
пра факты тэлефоннага 

махлярства.
Ашуканцы тэлефа-

нуюць і прадстаўляюцца 
супрацоўнікамі банка. 
Кажуць, што ў асабістым 
кабінеце карыстальніка 
знаходзіцца заяўка на крэ-
дыт 5 тысяч рублёў, і просяць 
прадаставіць пашпартныя 
звесткі для адмены аперацыі.

У «Беларусбанку» нагадва-
юць, што, калі заяўку на крэ-
дыт (у тым ліку праз інтэрнэт-
банкінг, М-банкінг, сайт 
банка, інфакіёск, кантакт-
цэнтр) кліент не афармляў 
ці яе накіравалі памылко-
ва, банкаўскія работнікі пра 
інфармацыю асабістага харак-
тару (пашпартныя звесткі, 
нумары рахункаў, рэшткі гра-
шовых сродкаў на рахунках і 
інш.) не пытаюцца.

«Не прадастаўляйце мах-
лярам ніякіх асабістых зве-
стак», – нагадвае банк.

Віктар ШПАК.

МахлЯРЫ!

сКаНдал

З  Гродна 
выслалі двух 

польскіх 
настаўнікаў 

Томаш і Малгажата 
Банашкевічы выкладалі  
ў польскай грамадскай 

школе імя караля 
Стэфана Баторыя ў 

Гродне. На зборы ім далі 
некалькі гадзін. 

У мінулую пятніцу  
27 верасня іх выклікалі 
ў Ленінскі РАУС Гродна, 
дзе паведамілі, што ім не 
дазваляюць больш заставацца 
на тэрыторыі Беларусі. 
Прычыну, чаму яны мусяць 
выехаць, не паведамлялі.

У Беларусі зараз пра-
цуе некалькі выкладчыкаў 
з Польшчы. Іх накіроўвала 
сюды арганізацыя для 
развіцця польскай адукацыі 
за мяжой пры Міністэрстве 
нацыянальнай адукацыі 
Польшчы. 

Саюз палякаў Беларусі 
ўжо заявіў, што будзе 
абскарджваць рашэнне аб 
высылцы. Раней беларускія 
ўлады забаранілі выкладаць 
настаўнікам з Польшчы ў 
абедзвюх дзяржаўных школах 
з польскай мовай навучання ў 
Гродне і Ваўкавыску. 

Аляксей МІХАЛЁЎ.

Ну І Ну!

Заштурхнуў 
дзяўчыну ў 
багажнік –  
і рвануў…

Учора брэсцкая міліцыя, 
вобразна кажучы, стаяла 
на вушах. У дзеянне быў 
уведзены спецыяльны 
план «Перахоп». Нагодай 
стаў тэлефонны званок: 
маўляў, малады чалавек 
заштурхнуў дзяўчыну ў 
багажнік аўтамабіля і з’ехаў 
у невядомым кірунку.

Развязка наступіла, калі 
аўтамабіль «Фольксваген 
Джэта» быў выяўлены ў вёсцы 
Бусні Жабінкаўскага раёна.

Паводле слоў відавочцаў, 
машына некалькі разоў спыня-
лася: у пачатку вёскі мужчына 
выкінуў мабільныя тэлефоны, 
потым яшчэ раз прытармазіў. 
21-гадовая дзяўчына вырва-
лася з багажніка і спрабава-
ла ўцячы, аднак вадзіцель 
дагнаў яе і некалькі разоў 
ударыў бітай па галаве. Але 
тут падбеглі мясцовыя жыха-
ры, якія абаранілі пацярпе-
лую і выклікалі міліцыю. У 
аўтамабілі было багата пустых 
пляшак ад алкагольных 
напояў.

Хлопца міліцыя затрыма-
ла, а дзяўчыну з траўмай гала-
вы даставілі ў бальніцу.

Следчыя высвятляюць 
абставіны здарэння.

Андрэй КОСцІКАЎ.
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дЕМОКРаТиЯ ПО-БЕлОРуссКи

Парламентские выборы: что, где, когда?

Юрый ЮКоўсКі з райцэнтра Акцябрскі:
«Людзі звязваюць перамены з дэмакратычнымі вылучэнцамі…»
Звычайна ціхі і нетаропкі палескі райцэнтр Акцябрскі (былая Рудабелка) заўважна ажывіўся ў другой палове верасня. У найбольш людных месцах стаў бачны гістарычны нацыянальны бел-чырвона-белы сцяг, а побач з ім – 
амаль такіх жа колераў сцяг Аб’яднанай грамадзянскай партыі. Пад імі грамадскі актывіст і палітык, сябра АГП Юрый Юкоўскі з паплечнікамі збірае подпісы за сваё вылучэнне кандыдатам у дэпутаты Палаты прадстаўнікоў.

Канопацкая  
не выдвинута

Известно, что зарубежные политики весьма основательно готовятся к любым избирательным кампаниям. И не только 
разрабатывают политические программы, готовят речи для телевидения и планируют интервью, но и тщательно работают над 

своим имиджем. Идут к парикмахерам, дизайнерам, кардинально меняют стиль. 
«Народная Воля» поинтересовалась, какие настроения в этом смысле у белорусских политиков? Готовы ли они работать со 

стилистами и модельерами, прибегать к услугам имиджмейкеров, чтобы завоевать сердца избирателей?

РЭПаРТаЖ з ГлЫБІНКІ

Подпіс – за сцяг
Ініцыятыўная група Юрыя 

Юкоўскага зарэгістравана 
ў выбарчай акрузе №41, 
куды ўваходзяць два 
адміністрацыйныя раёны 
– Калінкавіцкі і Акцябрскі. 
Пікеты дзеля збору подпісаў 
прэтэндэнту на дэпутацкі 
мандат даводзіцца ладзіць 
у абодвух райцэнтрах. Але 
найбольш – у Рудабелцы, дзе 
жыве асноўная частка сяброў 
ініцыятыўнай групы.

– Сітуацыя ў грамадстве 
змянілася,  гэта я заўважаю 
кожны дзень, – дзеліцца 
сваімі ўражаннямі Юрый 
Юкоўскі. – Выбаршчыкі 
больш цвяроза глядзяць на 
жыццё, расце запыт на пера-
мены. Некаторыя грамадзяне 
нават не глядзяць на будучага 
кандыдата. Калі ў пікеце ёсць 
гістарычны  бел-чырвона-
белы сцяг, адразу ставяць 
подпіс.

Юрый дадае, што гэта 

яго вельмі радуе. Багата лю- 
дзей перамены звязваюць 
менавіта з дэмакратычнымі 
вылучэнцамі. Іншы раз 
актывіст сам пытаецца ў 
выбаршчыкаў, чаму яны так 
паступаюць, па сутнасці, ста-
вяць подпіс за сцяг. Адказы 
розныя. Хтосьці служыў у 
беларускім войску пад бел-
чырвона-белым сцягам. 
Іншыя згадваюць гісторыю 
БНР, Дзень Волі. Бывае, 

адказваюць задзірыста: 
«Надакучыла!» альбо 
«Надакучыў!».

Апазіцыйны пікет у адда-
ленай ад вялікіх шляхоў 
Рудабелцы – своеасаблівая 
аддушына, каб адкрыта выка-
зацца пра тое, што вярэдзіць 
душу тутэйшых палешукоў.

– У пасёлку жыве каля 
сямі тысяч чалавек, а маем 
усяго адно прадпрыемства – 
завод сухога абястлушчанага 

малака, які быў пабудаваны  
яшчэ за савецкім часам. Гэта, 
лічы, сотня працоўных месцаў 
ці крыху болей. Ёсць яшчэ 
камунгас ды пара арганізацый, 
якія абслугоўваюць сель-
скую гаспадарку. Але і 
там скарачэнні, так званая 
аптымізацыя. А куды  дзя-
вацца маладым хлопцам і 
дзяўчатам? Дзе зарабіць на 
пражыццё?  Улады за чвэрць 
стагоддзя ў гэтым напрамку 
толкам не парупіліся, – кажа  
мясцовы жыхар Васіль.

Інтрыга закладзена ў 
сумленных выбарах 

У акрузе №41 ажно 
шэсць патэнцыяльных 
кандыдатаў у дэпутаты. 
Сярод іх –  пенсіянер МУС 
з Малых Аўцюкоў Андрэй 
Макарэвіч, галоўны інжынер 
ТАА «Цэнтрзабсэрвіс» 
Іван Савіцкі і грамадская 
актывістка Тамара Зайцава 
з Калінкавічаў, рэпетытар 

англійскай мовы Вольга 
Павук з Акцябрскага. 
Зарэгіс траваў сваю 
ініцыятыўную групу па збо-
ры подпісаў у Калінкавіцкай 
акрузе і цяперашні дэпутат 
Палаты прадстаўнікоў Яўген 
Адаменка, які вылучаецца 
кандыдатам на новую кадэн-
цыю. Яго прадстаўнікі такса-
ма ладзілі пікет і ў райцэнтры 
Акцябрскі.  

Юрый Юкоўскі не 
заўважыў у земляках нейкага 
асаблівага жадання чарговы 
раз падтрымаць афіцыйнага 
вылучэнца.

Прадстаўнік АГП выдат-
на разумее, што сумленных 
выбараў у Беларусі можа і на 
гэты раз не быць. Разгорнута 
кампанія прызначэння 
вылучэнцаў ад улады, каб 
зноў сфарміраваць «кішэнны 
парламент». Сам удзельнічае 
ў гэтай кампаніі, каб пака-
заць, што ёсць альтэрнатыва, 
ёсць структуры, якія маюць 
іншы погляд на беларускую 

рэчаіснасць.
– У сённяшняй сітуацыі, 

– заўважае Юкоўскі, – дэма-
кратычным вылучэнцам вар-
та вызначыцца – удзельнічаць 
у выбарчай кампаніі да канца 
ці, правёўшы агітацыю, зняц-
ца з выбараў, каб не стыму-
ляваць сваіх прыхільнікаў 
наведваць выбарчыя ўчасткі.

Крых у з асм у чае 
Юкоўскага, што цяпераш-
няя выбарчая кампанія, як 
і папярэднія, не скаардына-
вана ў дэмакратычным ася-
родку.  Шмат у каго перава-
жаюць асабістыя амбіцыі, 
моцнае жаданне «засвяціцца». 
Не кожны разумее, што такія 
палітычныя кампаніі як выба-
ры – гэта калектыўная гульня. 
У ёй перамагаюць супольныя 
намаганні. Бракуе пачуц-
ця рэальнасці, адказнасці 
за краіну, за яе будучыню 
і незалежнасць. З іншага 
боку, няма магчымасцяў і 
рэсурсаў, каб з’яднаць усіх у 
адзіным цэнтры.

Інжынер, крызісны 
кіраўнік, 

прадпрымальнік
Юкоўскі ўступіў у шэрагі 

Аб’яднанай грамадзян-
скай партыі ў разняволе-
ныя 1990-я гады. На той 
час Юрый ужо скончыў 
Беларускую сельгасакадэмію, 
стаў інжынерам-механікам, 
паспеў папрацаваць па 
размеркаванні на Далёкім 
Усходзе і вярнуцца да бацькоў 
у родныя Ламавічы – у вёску 
паблізу Акцябрскага.

У Рудабелцы па вяртаннні 
на радзіму Юкоўскі нейкі 
час вучыў школьнікаў 
аўтатрактарнай справе ў 
вытворчым камбінаце, потым 
уладкаваўся інжынерам у 
сельгасхімію. Завочна скончыў 
Белдзяржуніверсітэт па 
спецыяльнасці «правазнаўства» 
і стаў у сваёй сельгасхіміі яшчэ 
і юрысконсультам.

Дзейны характар не 

дазваляў Юрыю сядзець на 
месцы.  Ён запісаўся на кур-
сы антыкрызісных кіраўнікоў. 
Не ўзабаве атрымаў 
накіраванне на Даманавіцкі 
гароднінасушыльны завод, 
што ў суседнім Калінкавіцкім 
раёне. А калі «антыкрызісная 
кадэнцыя» скончылася, у 
былой сельгасхіміі ранейшай 
працы для сябра АГП не ака-
залася, хоць, паводле закону, 
мусіла быць.

Нейкі час Юрый быў 
нават беспрацоўны, пакуль 
не знайшоў занятак у адной 
кампаніі, якая гандлява-
ла аўтазапчасткамі. Зараз 
Юкоўскі – індывідуальны 
прадпрымальнік, мае сваю кра-
му, сваю справу ў сферы гандлю 
запчасткамі для аўтамабіляў, 
трактароў і сельгасмашын. Ну 
і, вядома ж, не кідае абавязкаў 
перад Аб’яднанай грамадзян-
скай партыяй.

Анатоль ГАТОЎЧыц.
Акцябрскі раён.

Фота аўтара.

29 сентября в небольшой, но 
удивительно недружной бело-
русской оппозиции произо-
шел очередной скандал: съезд 
Объединенной гражданской 
партии не выдвинул действую-
щего члена Палаты представи-
телей Анну Канопацкую канди-
датом в депутаты на очередной 
срок.

Решение вызвало по край-
ней мере недоумение у наблюда-
телей. Среди белорусских оппо-
зиционеров не так уж много 
действующих депутатов. А если 
уточнять, то всего один – то есть 
эта самая госпожа Канопацкая, 
поскольку ее коллега по наци-
онал-демократическому лаге-
рю госпожа Анисим нигде себя 
публично оппозиционером 
не называла. И невыдвижение 
Анны через партийные струк-
туры – это такой самострел в 
левую ногу с непонятной целью. 
Отмежеваться, что ли, таким 
образом ОГП хочет от своего 
нынешнего депутата?

Нужно сказать, что идея 
отмежевания от А.Канопацкой 
бродила в партийных структу-
рах достаточно давно. По край-
ней мере с тех пор, когда обра-
довавшаяся полученному манда-
ту Анна Анатольевна перестала 
скрывать лидерские амбиции и 
тем смутила покой тогдашнего 
главы ОГП Анатолия Лебедько. 
Был даже формальный повод: 
депутат заявила о намерении 
создать какое-то движение, 
что партайгеноссе восприняли 
едва ли не как попытку раско-
ла. Однако движение создано 
не было, Канопацкую никто не 
исключил из партии, а сама она 
добросовестно играла роль оппо-
зиционерки во власти, галопируя 
по Европам, служа украшением 
очередного «круглого стола» и 
опровергая самим своим присут-
ствием на этом «круглом столе» 
собственные слова о недостатке в 
Беларуси демократии.

Конфликт между единствен-
ным партийным кандидатом и 
руководством партии должен 
был как-то разрешиться. Кто из 
партийных лидеров смирится с 
тем, что от имени партии будет 
говорить человек, чей полити-
ческий вес реально не просто 
сопоставим с его собственным, 
а и значительно его превыша-
ет? В условиях, когда испол-
нительная власть тщательно 
фильтрует состав власти зако-
нодательной, это вызывает не то 
что искреннюю обиду, но даже 
ревность, совершенно в духе 
персонажа «Бесприданницы» 
Островского. Помните, разгне-
ванный Карандышев достает 
заранее припрятанный пистолет 

и стреляет в уехавшую кутить 
с богачами супругу с сакрамен-
тальной фразой:

– Так не доставайся же ты 
никому!

Понятно, что в данном слу-
чае «стреляли» не по самой 
Канопацкой, а по мандату, 
полученному ею из рук Лидии 
Ермошиной, не к выборам будь 
помянута. Да и «выстрел», пря-
мо скажем, получился доста-
точно жидким: мандат партия у 
своей бывшей выдвиженки ото-
брать не может, как не может 
и воспрепятствовать ей соби-
рать подписи за выдвижение 
по округу. Однако ситуация у 
Анны Анатольевны сложилась 
тем не менее неприятная. Если 
до съезда процедура сбора под-
писей носила сравнительно 
формальный характер (поста-
вим пару пикетов, «поторгуем 
лицом» да и разойдемся), то 
сейчас за оставшееся до реги-
страции время, когда другие 
кандидаты уже по тысяче под-
писей успели собрать, придется 
серьезно напрячься. Да и объ-
яснять избирателям, что, мол, 
это не меня исключили – дей-
ствительно, никто Канопацкую 
из партии не исключал, – это я 
сама членство приостановила, – 
оно как-то нехорошо выглядит. 
Как говорится, ложечки найдут-
ся, но неприятный осадок оста-
нется.

Депутат свое недоуме-
ние высказала в «Фейсбуке»: 
«Сегодняшнее решение не под-
держивать мое выдвижение не 
поймут ни в обществе, ни наши 
западные партнеры, ни дипло-
матический корпус иностран-
ных государств, ни на заседании 
политической комиссии ПАСЕ, 
в котором я буду принимать 
участие во вторник. Сегодня я 
единственный депутат от ОГП 
и правоцентристской коалиции. 
Самый рейтинговый и узнава-
емый представитель оппози-
ции как в Беларуси, так и за ее 
пределами. О случившемся рас-
скажут все СМИ, в том числе 
и государственные, что нанесет 
непоправимый урон ОГП. Партия 
на ровном месте сама создала 
себе проблемы, отказавшись от 
сотрудничества со мной перед 
парламентской и президент-
ской избирательными кампани-
ями». И, отметим, в том, что 
касается позиции западных пар-
тнеров партии, как мне кажется, 
Канопацкая стопроцентно пра-
ва: они действительно не пой-
мут.

А народ поймет? Да знает ли 
он, что вообще есть такая пар-
тия и что в ней  творится?

Александр ФЕДУТА.

РаКуРс

Первый заместитель пред-
седателя Белорусской пар-
тии «Зеленые» Дмитрий Кучук 
старается следить за модой.  
Но к выборам хочет быть еще и в 
отличной физической форме. 

– Мне кажется, перед каж-
дой избирательной кампанией 
для политика главное – это све-
жая фотосессия и качественные 
фотографии, – высказывает свои 

мысли Дмитрий Кучук. – Потому 
что нужно выглядеть хорошо и 
достойно.

Безусловно, какое-то внимание 
уделяется стилю одежды, меняется 
гардероб. Как раз есть повод, что-
бы сходить в магазин, поменять 
сорочки, купить дополнительные 
галстуки. Имидж политика может 
быть разный. Например, считает-
ся, что представители «Зеленых» 
не любят галстуки, а я, допустим, 
не особенно комфортно чувствую 
себя без него… 

Думаю, каждый политик пред-
принимает какие-то шаги в этом 
направлении.

Косметолог, парикмахерская – 
это тоже все важно. Но с точки 
зрения каких-то более серьезных 
косметологических вмешательств 
или процедур – пока я этим не 
занимался и в ближайшее время 

не планирую.
Для меня важной составляю-

щей является физическая форма. 
Например, у меня растет живот, и 
я думаю, что над этой проблемой 
нужно будет серьезно работать.

– Вы занимаетесь своим имид-
жем самостоятельно, прислушива-
етесь к советам профессионалов 
или любимой женщины?

– У меня раньше были отноше-
ния с профессиональным имидж-
мейкером. Она заложила в меня 
определенные знания, базу: какая 
должна быть длина рукава в сороч-
ке, какой воротник должен быть у 
рубашки, как правильно сочетать 
цвета и так далее. Я обращался 
к ней за консультациями лет 10 
назад.

Конечно, было бы неплохо, что-
бы за всем этим следила любимая 
женщина, но у меня в этом плане 

сейчас определенные сложности. 
Все приходится выбирать самому! 
Полагаюсь на свой вкус, обращаю 
внимание на фотографии и образы 
разных политиков, начиная от цве-
та галстука и заканчивая цветом 
костюмов. Естественно, слежу за 
модными трендами.

Еще стараюсь покупать более 
качественные вещи, они более 
ноские. И в брендовых магазинах 
всегда подскажут, насколько тебе 
подходит та или иная вещь.

– Вы обмолвились о сложно-
стях в личной жизни… Но вы 
фактурный, успешный, умный… 
Почему не складывается?

– Я верю в чувства и в любовь. 
Для меня важно, чтобы это было в 
отношениях. 

Еще для меня важны надеж-
ные тылы. Я оппозиционный 
политик, а это значит, нужно, 

чтобы было кому тебе в случае 
чего принести передачу в след-
ственный изолятор или прислать 
поддерживающее смс-сообщение, 
когда ты идешь на протестные 
уличные мероприятия. 

Не все современные девуш-
ки готовы к таким стрессам: 
быть постоянно под колпаком, 
в зоне внимания. А жизнь с 
политиком – она всегда публич-
на. Наверное, поэтому я еще не 
встретил свою настоящую вто-
рую половинку…

– С которой хотели бы встре-
тить пенсию и старость?

– До пенсии еще далеко!
В Беларуси много лет нет пер-

вой леди. И мне хотелось бы, чтобы 
у моей второй половинки была еще 
и высокая социальная ответствен-
ность, чтобы она была открыта для 
людей, для детей. В общем, я готов!

Дмитрий КУЧУК: «Мне некомфортно без галстука»

Бывшая заведующая Музеем 
традиционного ручного ткачества 
Поозерья идет на выборы от дви-
жения «За Свободу!». Она баллоти-
руется по одному из избиратель-
ных округов Новополоцка. Девиз 
кампании Дамаскиной – «Беларусь 
– это женщина».

Ольга не первый раз пытается 

стать депутатом Палаты пред-
ставителей. И всегда прислушива-
лась к рекомендациям профессиона-
лов. Например, не так давно Ольга 
Дамаскина занималась с професси-
ональным вокальным имиджмей-
кером и профессиональной певицей 
Мариной Шукюровой, известной 
как Руся.

Руся помогла найти свой голос 
некоторым европейским поли-
тикам, бизнесменам, лекторам и 
многим людям, которые в какой-то 
момент жизни оказались без сил не 
только жить, но и звучать.

«Управлять бизнесом, рабо-
тать с клиентами, соблазнять и 
очаровывать, принимать свою лич-
ность, любить, быть более уверен-
ным в себе, выступать публично с 
удовольствием и без стресса, вести 

переговоры – это лишь маленькая 
часть тех областей, где управление 
голосом открывает для вас реальные 
перспективы», – говорит Руся.

– Я уже не первый раз встре-
чаюсь с Русей, не первый тре-
нинг ее посещаю, – говорит Ольга 
Дамаскина. – Я многому научилась 
от нее в минувшую кампанию, 
знаю, как нужно работать с голо-
сом. И до этого у меня была хоро-
шая школа – я работала в музее, 
проводила экскурсии и знаю, как 
работать с аудиторией.

Можно ли привлечь внима-
ние избирателя только голосом? 
Думаю, да. Голос кандидата в депу-
таты не должен быть писклявым, 
истеричным. Он должен, как гово-
рит Руся, идти из живота, быть не 
очень низким, хотя низкий голос у 

женщины очень привлекает муж-
чин, он сексуальный. Но голос 
политика должен быть деловым и 
располагающим одновременно.

Конечно, большое значение 
играет внешний вид. Но сейчас 
холодный период, и сложновато на 
пикетах выглядеть так, как хотелось 
бы. Кто-то обращает внимание на 
ногти – какого цвета, кого-то может 
раздражать красный лак. Эти момен-
ты тоже нужно учитывать! Поэтому 
должна быть золотая середина. 
Нужно выглядеть сдержанно, но 
при этом элегантно и привлекатель-
но. Думаю, не стоит надевать стро-
гий черный костюм, некоторых он 
старит. Выигрышные в этом смысле 
синий и красный цвета. Они яркие, 
хорошо смотрятся и на фотографи-
ях, и на телеэкране.

Важно, как двигается политик, 
когда он говорит со своими избира-
телями. Движения должны соответ-
ствовать тому, что ты говоришь. Я 
очень люблю наблюдать, как высту-
пают кандидаты по телевидению, как 
они держатся в кадре, как сидят, как 
общаются с людьми. Сразу видно, 
проходили они какие-то професси-
ональные тренинги или никогда не 
обращали внимания на рекоменда-
ции стилистов и имиджмейкеров. 
Кому-то кажется, что всё это мелочи, 
но на самом деле они работают!

Без сомнений, для политиков 
важны манеры. Иногда одним 
лишь взглядом можно показать 
свое отношение к тому или иному 
вопросу.

Ольга ДАМАСКИНА: «Некоторых раздражает красный лак…»

Юрий ГУБАРЕВИЧ: «Костюм шута мне не подходит!»

Председатель движения «За 
Свободу» Юрий Губаревич регулярно 
посещает тренинги по публичным 
выступлениям. А вот со своим обра-

зом старается не экспериментиро-
вать. Он считает, что излишняя 
эксцентричность и смена стиля 
могут напугать избирателей.

– Работа с людьми – это для 
меня повседневное дело, поэтому я 
не готовился как-то специально к 
избирательной кампании, – чест-
но признается Юрий Губаревич. – 
Хотя раз в год обязательно посе-
щаю тренинги по публичным 
выступлениям.

Некоторым может показать-
ся, что это всё для новичков, но 
я считаю, что нужно постоянно 
обновлять свои знания в этой сфе-

ре. Некоторые вещи забываются, 
а во время таких курсов тренер 
всегда подскажет, какие у тебя есть 
недостатки, на что стоит обратить 
внимание. Я всегда прислушива-
юсь к таким замечаниям. Знаю, 
что недостатков хватает, и поэтому 
стараюсь анализировать каждую 
публичную встречу, чтобы избе-
жать повторения ошибок.

Для меня важно, чтобы во вре-
мя выступлений внимание ауди-
тории было приковано к моим 
словам. Есть политики, которые 
говорят, не обращая внимания на 
публику, на то, как люди реагируют 

на их слова. А мне важно, чтобы 
меня слышали!

Политику необходимо иметь 
такой образ, чтобы люди получали 
позитивные эмоции от общения с 
ним. Хотя, на мой взгляд, если ты 
постоянно работаешь со своими 
избирателями в повседневном режи-
ме, то им совершенно неважно, в 
каком костюме ты пришел. Главное, 
чтобы смог решить их проблему. А 
какие-то резкие изменения стиля 
накануне избирательной кампании 
могут вызвать удивление.

Я много внимания своему сти-
лю не уделяю, но всегда прислуши-

ваюсь к замечаниям и рекоменда-
циям профессионалов. 

Знаю, что западные политики 
работают с имиджмейкерами, сти-
листами. В этом смысле нам до них 
еще далеко. У нас оппозиционные 
политики загнаны в тень. Можно, 
конечно, выйти из этой тени в ярком 
костюме, но если это будет костюм 
шута, который примерили некото-
рые политики во время кампании 
2016 года, пробуя организовать 
политическое шоу, ничем хорошим 
это не закончится… И мне такой 
костюм точно не подходит.

Марина КОКТыШ.
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П О Ш Т А

ГОлас НаРОда

Вас цІКаВІцЬ…

КалОНКа  
алЕсЯ НЯЎВЕсЯ

Па ўсім відно, ужо 
даўно не ў дзверы 
ходзім, а ў акно
У Мазыры інвалід-калясачнік 

некалькі гадоў дабіваўся ўстаноўкі 
пад’ёмніка ў пад’ездзе дома, у якім 
жыве. А калі зразумеў, што вырашаць 
ягоную праблему ніхто не збіраецца, 
замяніў у акне раму на больш шыро-
кую і купіў лябёдку з пультам, якая 
падымае яго з каляскай і апускае.

Калі ты раптам інвалід
(А імі можам стаць усе мы),
Дык у цябе нягеглы быт,
Наогул у жыцці праблемы.
Нібыта льготы ёсць, але ж
Не надта дагаджае ўлада,
І што на свеце ты жывеш,
Яна, бадай, зусім не рада.
Адчуў няўвагу да сябе
І маладзён няшчасны гэты.
З уладай ён у барацьбе,
Хаця і не «нацдэм адпеты».
Пісаў у выканкам лісты,
Прасіў ва ўлады дапамогі:
Свет для мяне, маўляў, пусты –
Закрыты свет: не ходзяць ногі;
Не шмат прашу я, далібог:
Усталяваць пад’ёмнік трэба,
Каб толькі ў двор спусціцца змог,
Дзе пада мною будзе глеба.
Ды не пачуў гарвыканкам
І не прыняў, як кажуць, меры.
І інвалід дамогся сам:
Там, дзе акно,
Паставіў дзверы…
                * * *
На гэты конт скажу адно:
Я спачуваю небараку,
Што трэба лазіць праз акно.
Ды ўсё ў нас робіцца «праз ср…ку».

Калі маеш ты 
тытунь, лепш яго  
ў катух засунь!
У Наваполацку 33-гадовая 

маладзіца курыла на аўтобусным 
прыпынку паблізу кладоў. Тры бабулі 
выказалі ёй папрок. Курыльшчыца, 
якая была нападпітку, не абмежавала-
ся слоўнымі знявагамі, яна накінулася 
на бабуль, хапала іх за валасы, даволі 
жорстка збіла…

На ўсіх наводзіць сум магіла,
Куды прыходзіш шмат гадоў…
І маладзіца закурыла,
Як выйшла, сумная, з кладоў.
Яна і «памянула», мусіць,
Таго, хто ўжо даўно ў труне,
Бо позірк, ведама ж, не схлусіць,
Як мозг купаецца ў віне…
Стаялі побач тры бабулі
Таксама на прыпынку тым.
Яны, само сабой, адчулі
Ад цыгарэты едкі дым.
Сказалі:
– Ёсць у нас, жанчына,
Закон з нядаўняе пары:
Курыць прылюдна немагчыма.
Дык ты, будзь ласка, не куры.
О, Божа! Што тады ўсчалося!
Аблаяла жанчына ўслых,
Бабуль цягала за валоссе
І біла іх, старых, пад дых.
Былі ў міліцыі разборкі,
Адкрылі справу следакі.
Жанчыну лёс чакае горкі,
І вывад просіцца такі:
Жанкам усё ж не варта біцца,
Бо недалёка да бяды:
Магла наогул маладзіца
Бабуль адправіць на клады…
                  * * * 
Хоць нехта прыйдзе да высновы,
Што я, бадай, «пургу ганю»,
Але ж хацеў у раз чарговы
Сказаць аб шкодзе тытуню!

ШЧЫРа

…І чытаем 
разам  

з унукам
Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце мне ў сваім 

лісце выказаць падзя-
ку майстру сатырычна-
га слова Алесю Няўвесю 
за яго байкі і эпіграмкі, 
якія мне вельмі даспадо-
бы! Кнігу з яго вершамі ў 
правінцыі набыць склада-
на. Але я знайшоў выйсце: 
з’яўляючыся пастаянным 
падпісчыкам «Народнай 
Волі», з кожнага нума-
ра выразаю вершы Алеся 
Няўвеся і ўклейваю іх у 
агульны сшытак, які стаў 
падобны на настольную 
кнігу, якую мы чытаем  
разам з унукам.

Таксама вялікі дзя-
куй за публікацыі Міхасю 
Скоблу, Аляксандру 
Фядуту і асабліва Святлане 
Калінкінай!

З павагай да «Народнай 
Волі» –

Ігар АРЛОЎ.
Пасёлак Чарніцкі 
Мінскай вобласці.

Колькі гараджан?
Хачу ведаць, колькі жыхароў 

налічваецца цяпер у Мінску, аблас-
ных цэнтрах і іншых гарадах 
Беларусі. Апублікуйце, калі ласка, 
афіцыйныя звесткі хоць па тых 
гарадах, у якіх пражываюць больш 
за 100 тысяч чалавек.

Сяргей РУБАН.
Мінск.
Белстат дае наступныя лічбы.  

На 1 студзеня 2019 года пражывала:
Мінск – 1 мільён 992,8 тысячы      

                   чалавек,
Гомель – 536.000,
Магілёў – 383.000,
Віцебск – 373.000,
Гродна – 373.000, 
Брэст – 350.000,
Бабруйск – 216.000,
Баранавічы – 179.000,
Барысаў – 142.000,
Пінск – 137.000,
Орша – 114.000,
Мазыр – 112.000,
Салігорск – 105.000,
Ліда – 102.000,
Наваполацк – 101.000.

Спыніць шальмаванне  
братняй Украіны!

Апошнім часам на нашым 
нацыянальным тэлебачанні 
рэзка ўзмацніўся націск 
ваяўнічай расійскай прапаган-
ды, скіраванай супраць права 
ўкраінскага народа на незалеж-
насць і самабытную культуру. А 
галоўнай мэтай гэтай кампаніі, 
на маю думку, з’яўляецца 
дэстабілізацыя грамадска-
палітычнай абстаноўкі ў краіне з 
перспектывай далейшага паглы-
нання яе пуцінскай Расіяй.

Так, калі раней на тэлеканале 
«РТР-Беларусь» антыўкраінскае 
ток-шоу «Кто против?» выходзіла 
штодзённа толькі вечарам і пра-
цягвалася каля дзвюх гадзін, 
то цяпер яго транслююць яшчэ 
і днём, што ў сукупнасці скла-
дае больш за чатыры гадзіны (!)
эфірнага часу. Іншымі словамі, 
зроблены разлік на тое, каб гэты 
агромністы паток тэндэнцый-
най і бруднай хлусні пра спробы 
братняга нам народа абараніць 
сваю незалежнасць «пераварылі» 
як мага больш гледачоў – і тыя, 
хто працуе ў першую змену, і 

тыя, хто ў другую. 
А яшчэ на падобнай тэма-

тыцы спецыялізуецца не менш 
нашумелая праграма пад быц-
цам бяскрыўднай назвай «60 
минут», якую вядуць адыёзная 
«журналістка» Вольга Скабеева і 
яе муж Яўген Папоў. Яны сцвяр-

джаюць, што Зяленскі фактычна 
паўтарае палітыку Парашэнкі. 
Яны страшна незадаволены тым, 
што ён хоча вярнуць Данбас 
ва Украіну, выступае супраць 
прысутнасці расійскіх ваенных 
у канфліктнай зоне.

Ну, а бадай самай цынічнай і 

гнюснай праграмай па ачарненні 
ўсяго, што датычыцца дэма-
кратычных пераўтварэнняў ва 
Украіне  (ды і ва ўсім свеце), 
з’яўляецца перадача «Вечер с 
Владимиром Соловьевым», што 
выходзіць пяць разоў (!) на ты- 
дзень. Тут сумнавядомы вядучы 
і яго памагатыя дагаварыліся да 
таго, што нібыта ў новай Украіне 
пануе поўны адміністрацыйна-
палітычны хаос, што Вярхоўная 
Рада – гэта зборышча смеш-
ных балбатуноў і яна нічога 
не вырашае, што Украіна ста-
ла заложніцай ЗША, што ўладу 
бярэ ў свае рукі таксічны алігарх 
Каламойскі, што ўжо пара з імі 
ўсімі не проста размаўляць, а 
рашуча дзейнічаць. 

І калі раней у гэтых прагра-
мах бэсціўся былы прэзідэнт 
Парашэнка, то цяпер, як бачым, 
нямала ад расійскіх прапагандыстаў 
дастаецца і новым украінскім 
уладам. Характэрна, што ўсё гэта 
суправаджаецца сапраўднай 
істэрыкай, а ўкраінскіх экспертаў 
падчас эфіраў заглушаюць крыкамі, 

не даюць ім выказаць сваю думку і 
нават высмейваюць амаль кожную 
іх рэпліку. 

Бясспрэчна, такі пады-
ход спрыяе распальванню ў 
частцы нашых суграмадзян 
непрыязнасці да Украіны і 
братняга ўкраінскага народа. І 
гэта  ў той час, калі кіраўніцтва 
Беларусі недвухсэнсоўна заяўляе 
аб сваёй прыхільнасці да 
мірнага ўрэгулявання канфлікту 
на Данбасе і ў цэлым да 
добрасуседскіх адносін з суседняй 
Украінай. 

Мяркую, што з улікам 
вышэйска з анаг а  в ар-
та прапанаваць кіраўніцтву 
Белтэлерадыёкампаніі і 
Адміністрацыі прэзідэнта, якая 
адказвае за ідэалогію ў дзяржаве, 
зняць з тэлеэфіру гэтыя пера-
дачы і замяніць іх праграмамі 
нацыянальна арыентаванага, 
беларусацэнтрычнага зместу.

Станіслаў ДУБяНЕцКІ,
кандыдат філасофскіх навук.

«Хутар» такім і застаўся  Не злитесь!

Як пазбавіцца ад зладзеяў  
у аграпрамысловай галіне?

ЧиТаЯ ПисЬМО…

Много писем приходит в 
редакцию «Народной Воли». 
Одно из них меня задело.

Написала его жительница 
Солигорска Тереса Робак.

«Пишу как есть, а правиль-
но или неправильно, судить 
может только Бог. Столько на 
душе злости, а ведь мне всего 
50 лет. Надо простить и понять. 
Но не могу, честное слово, не 
могу принять и простить».

И дальше Тереса Ивановна 
рассказывает о сути своей 
обиды. Оказывается, ее дочь, 
закончив Лингвистический 
университет (читательница 
употребляет слово «иняз»), семь 
лет назад выехала во Францию. 
«Мои внуки – французы, – под-
черкивает автор письма. – Мне 
больно за мой род. Она уехала 
в чужую страну, чтобы спасти 
своих детей. Она сейчас под-
чиняется президенту Франции. 
Страшно не то, что она бросила 
свою Родину, больно, что мои 
внуки забывают свой язык».

В общем, непонятно, кому 
претензии высказаны. Дочери? 
Но мать, кажется, оправдывает 
ее: мол, уехала, чтобы «спасти 
своих детей». А от чего спасти? 
Что за угроза была, что дочь 
оказалась вынужденной бро-
сить больную мать и эмигри-
ровать?

Осмелюсь высказать не 
самое популярное мнение. 
Молодая женщина, хорошо зна-
ющая иностранные языки, уеха-
ла из Беларуси, как говорят, в 
поисках лучшей доли. Лучшую 
долю она нашла во Франции. 
Там же нашла работу, вышла 
замуж, живет и воспитывает 
детей. В общем, случай не еди-
ничный.

Значит, Тереса Ивановна не 
может простить не дочь? Судя 
по дальнейшему тексту письма, 
ее «непрощение» адресовано 
белорусским властям и в пер-
вую очередь президенту. Мол, 
здесь, в нашей стране, по их 
вине все плохо. Немыслимые 
репрессии, невозможность 
самореализоваться и так далее. 
Но ни одного конкретного при-
мера, ни одного факта. Плохо, 
вот и все, а потому дочь «уехала 
в чужую страну, чтобы спасти 
своих детей».

Жизнь, конечно, у каждо-
го из нас одна. И каждый сам 
решает, как ее построить. Вот 
только злиться зачем? Оттого, 
что дочь устроила свою судь-
бу, а мать живет и болеет в 
Солигорске?

Есть силы жить в своей 
стране – живешь. Есть силы 
бороться за то, чтобы страна 
менялась в соответствии с твои-
ми представлениями о лучшем, 
– живешь и борешься. Нет сил – 
складываешь руки либо берешь 
чемоданы и уезжаешь. Твоя 
«новая земля» в этом случае – 
Франция, Польша, Германия, 
США, Латвия, Украина или 
Россия – все равно. Но ждать, 
что за тебя в родной стране 
кто-то что-то изменит так, что-

бы твои дети были счастливы 
или чтобы внуки вернулись 
из-за границы, бессмысленно. 
Если ты, твои близкие ничего 
не пытались изменить, а просто 
бежали от проблем, то и внуки 
не вернутся. Просто их родина 
теперь другая страна, где они 
живут в здравии и в достатке, а 
не та, которую их мать остави-
ла, испугавшись проблем.

Судьба каждого человека 
складывается по-своему. Но 
многое зависит от того, на что 
мы сами способны. Старая бас-
ня про двух лягушек, попавших 
в кувшин молока, никогда не 
потеряет своей актуальности. 

Я хожу по улицам наших 
городов. Иногда меня узнают 
люди. Те, кто ничего не пытался 
и не пытается изменить и лишь 
ищет виновных, подходит, что-
бы обвинить власти в том, что 
с 1994 года он живет плохо. За 
двадцать пять лет эти люди не 
смогли ничего добиться, а 1994 
год, когда президентом, давай-
те прямо скажем, на закон-
ных основаниях был избран 
Александр Лукашенко, остается 
чуть ли не главной проблемой 
их жизни. У них злой и беспо-
мощный взгляд. Их жалко.

Но подходят и другие. Те, 
кто все эти годы действительно 
стремился улучшить жизнь – и 
свою, и страны. В их глазах и 
в их письмах в редакцию нет 
злости. Есть интерес к жиз-
ни, желание что-то обсудить и 
понять. Они задают вопросы, 
спорят и в конце концов гово-
рят:

– Спасибо вам и вашей газе-
те! Вы даете нам надежду.

Не мы даем вам надежду. 
Вы, уважаемые читатели, дае-
те надежду нам. Даете силы 
думать, писать, бороться. Мы с 
вами знаем: Лукашенко, кото-
рого автор письма считает глав-
ным виновником того, что ее 
дочь оставила Родину, не веч-
ный, он сам говорит – недалек 
тот час, когда уйдёт с прези-
дентского поста. Да только ли 
в нем дело? Вечной остается 
Беларусь, и как ее обустроить 
– это зависит не только от пре-
зидента, но и от всех нас. И 
вообще, давайте трезво взгля-
нем на реалии.

Жизнь, как бы ни было, не 
стоит на месте, есть пробле-
мы, которые криком кричат, 
и их нужно решать безотла-
гательно, но очевидно и то, 
что многое меняется к лучше-
му. Словом, не злиться нуж-
но, а спокойно рассуждать и 
принимать решение, которое 
принесет пользу тебе, твоей 
семье, твоей стране. Поменяла 
дочь Тересы Робак Беларусь 
на Францию – это ее право. 
Можно порадоваться, что у нее 
там все хорошо. Как и пора-
доваться за тех, кто остается 
жить в своей стране и делает 
все, чтобы день грядущий был 
лучше, чем сегодняшний. 

Злиться-то зачем?
Федор КОНСТАНТиНОВ.

дЫсКусІЯ

Прычыну канфлікту ў 
гомельскай сярэдняй школе №15, 
я лічу, трэба шукаць у стаўленні 
ўлад да адукацыі. Школа моц-
на перагружана, працуе ў дзве 
змены.  На 800 месцаў тут ажно 
1800 вучняў.  Побач вырас цэлы 
мікрараён, названы досыць 
красамоўна – «Хутар». Такім ён, 
па сутнасці, і застаўся ў плане 
развіцця інфраструктуры, хоць 
кватэры ў мікрараёне атрымалі 
многія шматдзетныя сем’і. 
Гарадскія ўлады яшчэ гадоў 
дзесяць таму дэкларавалі нава-
сёлам, што тут будзе і шко-
ла, і дзіцячыя садкі. Але, як 
кажуць, языком у Вільні, а гала-
вою за печчу. Тутэйшым баць-
кам і цяпер прапануюць вазіць 
дзяцей у Заходні мікрараён, 
у 41-ю школу, бо бліжэйшая 
СШ №1, што на вуліцы Ільіча, 
таксама перапоўнена. Заняткі 
ў ёй даводзіцца весці нават у 

спартыўнай зале. 
Не нашмат лепшая сітуацыя  

на тым жа поўдні горада ў 
мікрараёне 104, дзе таксама 
меліся пабудаваць школу, але  
сродкаў на яе, як і для «Хутара», 
не знайшлі.  

Як вядома, пасля канфлікту 
з працы загадана звольніць 
начальнікаў абласнога і гарад-
скога ўпраўленняў, а такса-
ма раённага аддзела адукацыі: 
Сяргея Парошына,  Людмілу 
Крылісценка, Аляксандра 
Дземенчука. А вось іх курата-
рам – намеснікам старшыні 
аблвыканкама і гарвыканка-
ма Уладзіміру Прывалаву і 
Віталю Атаманчуку, кіраўніку 
адміністрацыі Навабеліцкага 
раёна Сяргею Казачку, якія 
маюць  непасрэднае дачыненне 
да размеркавання і расходавання 
бюджэтных грошай, а значыць, і 
да будаўніцтва школ, пашэнціла 

болей. Ім вынеслі вымовы. 
Шмат меркаванняў у людзей 

на гэты конт. Я толькі скажу: 
нягледзячы на кадравы пера-
трус, праблема застаецца нявы-
рашанай. Педагагічны калектыў 
працягвае працаваць у надзвы-
чай напружаных умовах, і нервы 
ў таго ці іншага настаўніка ў 
нейкі момант могуць і здаць.

Урэшце  прыспела пара 
ўважліва паглядзець у рэгіёне 
і на практыку закрыцця 
школ з прычыны так званай 
немэтазгоднасці і недахопу 
сродкаў на рамонт. Самая пака-
зальная тут сітуацыя ў вёсцы 
Каплічы Калінкавіцкага раё-
на, калі бацькі не пагадзіліся з 
закрыццём школы і пераводам 
дзятвы «на калёсы», каб вазіць іх 
за паўтара дзясятка кіламетраў 
на заняткі ў Шыічы. А са Старых 
і Новых Навасёлак да школы  
наогул цэлых 30 кіламетраў. 

Рамонт з году ў год адкладваец-
ца. Канфлікт не вычарпаны, а 
толькі закансерваваны.

Напружаная сітуацыя кожны 
навучальны год узнікае ў тым 
жа Гомелі ў звязку з жаданнем 
бацькоў навучаць сваіх дзяцей 
па-беларуску, на мове тытуль-
най нацыі. Гарадскія ўлады  
раяць бацькам вазіць дзяцей 
у гімназію №36, дзе набіраюць 
адзін беларускамоўны клас. А 
гэта зноў-такі 5–10 кіламетраў 
дарогі ў залежнасці ад месца 
пражывання. Былі нават суды 
з гэтай нагоды, праўда, не на 
карысць тых, хто падаваў іскі.

Што і казаць, лёгка высока-
му начальству размахваць пугай, 
выносіць пакаранні людзям 
направа і налева. А ці не лепш 
было б узяцца як трэба за выра-
шэнне даўно набалелых праблем?

Анатоль ГАТОЎЧыц.
Гомель.

Пры наведванні Магілёў-
ш-чыны Аляксандр Лукашэнка 
выказаўся наконт сітуацыі 
ў сельскай гаспадарцы так: 
«Разболтанность населения 
чрезвычайная. Не хочу сказать, 
что все плохо, но воровство про-
цветает. Мне даже стыдно как 
президенту об этом говорить. 
Притом воруют всё, начиная 
от дизельного топлива и бен-
зина. Недавно обнаружили: пря-
мо с поля зерно везут домой. 
Обнаглели до такой степени, 
что даже не прячутся. Берут, 
как своё».

Як выкараніць гэтую нега-
тыўную з’яву? Паставіць каля 
кожнага злодзея міліцыянера 
не атрымаецца. Пасадзіць усіх у 
турму – не будзе каму працаваць 
і не будзе чаго красці. Прыняць 
сталінскі закон, паводле якога 
за некалькі каласкоў, сабраных 
на полі пасля ўборкі, адпраўлялі 
на Салаўкі? Дык сёння не тыя 
часы…

І ўсё ж праблема ёсць, калі яна 
не дае спакою нават прэзідэнту. 
І, на мой погляд, будзе існаваць, 
пакуль у аграпрамысловым ком-
плексе не зменіцца форма ўлас-
насці. Колішнія калгасы цяпер 
называюцца сельскагаспадар-
чымі кааператывамі, таварыства-
мі, шыльды ў іх іншыя, а лю-
дзі як не мелі ніякіх правоў на 
зямлю, сродкі вытворчасці, так 
і не маюць. Крадуць, таму што 
не сваё, як кажуць, а нічыйнае, 
значыць, можна і пацягнуць.

Скажыце, што ж гэта за каа-
ператывы, калі ў іх уся маёмасць 
абагульнена і часткова адзяр-
жаўлена? А якая доля належыць 
канкрэтнаму работніку? Ніякая. 

А ці ёсць у яго зацікаўленасць у 
канчатковых выніках працы ўся-
го калектыву? Няма. Вось чаму 
сумленне чалавека выходзіць на 
другі план, а на першым – калі 
не задавальняе заробак, то трэба 
хоць нешта ўкрасці.

Сусветны вопыт сведчыць, 
што аснова кааперацыі ў такой 
галіне, як сельская гаспадар-
ка, – гэта сумесная дзейнасць 
уласнікаў. У нас механізатары, 
жывёлаводы, кіраўнікі тых жа 
сельскагаспадарчых каапера-
тываў або таварыстваў нічога 
не маюць. Могуць адпрацаваць 
30–40 гадоў, выйсці на пенсію з 
пустой кішэняй, нічога не пакі-
нуўшы ні дзецям, ні ўнукам.

Нельга мірыцца з сітуацыяй, 
калі група «дзялкоў», прыкрыва-
ючыся «нічыйнай» агульнай 
калектыўнай уласнасцю, раз-

базарвае сродкі, нажытыя пра-
цоўнымі калектывамі, дзеля аса-
бістай нажывы. Таму лічу, што 
найлепшым выйсцем са скла-
данага становішча з’яўляецца 
прыватызацыя гаспадарак і іх 
трансфармацыя ў эканаміч-
на жыццяздольныя фермер-
скія асацыяцыі і кааператывы. 
Гэта адзіна правільнае рашэнне. 
Асноўнай мэтай іх стане эка-
намічна выгадная вытворчасць 
высакаякасных прадуктаў як для 
ўнутраных, так і для знешніх 
спажыўцоў. Тыя члены гаспадар-
кі, якія не захочуць браць удзел 
у вытворчасці сельгаспрадук-
цыі, атрымаюць магчымасць 
здаваць свае надзелы зямлі, 
а таксама іншую ўласнасць у 
арэнду і працаваць у сферы 
перапрацоўкі або збыту пра-
дукцыі ў той жа гаспадарцы; калі 

застануцца ў ёй акцыянерамі, то 
будуць атрымліваць сваю долю 
прыбытку.

Я лічу, што тыя законы аб 
зямлі, уласных фермерскіх гаспа-
дарках, банках, крэдытах і падат-
каабкладанні, якія некалі былі 
прыняты, патрабуюць перагля-
ду, бо на сённяшні дзень яны 
з’яўляюцца тормазам эканаміч-
ных рэформ. Ключавое пытан-
не развіцця сельскай гаспадаркі 
– раздзяржаўленне ўласнасці. Ва 
ўмовах рыначнай эканомікі калек-
тыўная сельская гаспадарка без 
індывідуальнай маёмасці не можа 
дасягнуць поспехаў. Трэба вяр-
нуць селяніну права ўласнасці, 
тады, я ўпэўнены, знікнуць кра-
дзяжы ў сельскай гаспадарцы. Сам 
у сябе чалавек не будзе красці. 

Алесь ЗАРАНОК, эканаміст.
г.Калінкавічы.

-ПазІцЫЯ

Вольга Скабеева і яе муж яўген Папоў – адны з самых 
адыёзных «журналістаў» РТР.

Трэба вярнуць селяніну права 
ўласнасці, тады знікнуць 
крадзяжы ў сельскай гаспадарцы. 
Сам у сябе фермер не будзе 
красці. 
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ПаМЯТЬПулЬс

Продолжаем публиковать воспоминания об известнейшем белорусском 
шахматисте Викторе Купрейчике

Гроссмейстер
Гусар из Минска

Геннадий СОСОНКО, гроссмейстер
До моей эмиграции из Советского Союза 

в 1972 году мы с Витей Купрейчиком виделись 
несколько раз, даже перекинулись парой слов, 
но по-настоящему познакомились на турнире в 
Вейк-ан-Зее в 1977 году.

Виктор не был дружен с иностранными 
языками – он немного говорил по-немецки, и 
то – основным словом в его репертуаре было 
vielleicht (может быть). Для любого совет-
ского участника игра в зарубежном турнире, 
тем более в капиталистической стране, была 
уникальной возможностью приобрести вещи, 
которые невозможно было купить в Советском 
Союзе. А под это понятие подходило многое, 
очень многое.

В выходной на турнире день он попро-
сил меня отправиться с ним в близлежащий 
Бевервейк (в крошечной деревушке Вейк-ан-
Зее никаких магазинов, кроме продуктовых, не 
было) и помочь в этой незамысловатой проце-
дуре. Из той поездки запомнилось, что процесс 
покупок и примерок он постарался завершить 
как можно скорее, было видно, что все это – не 
его и он не особенно заморачивался с выбором.

Общались мы, конечно, и в течение всего 
соревнования. Мне удалось выиграть главный 
турнир (вместе с Геллером), а Витя не оставил 
никаких шансов участникам второй группы, 
называвшейся тогда мастерской. Хотя в ней 
играло несколько довольно опытных мастеров, 
он легко выбил +8 (!), и вопрос о победителе 
был снят задолго до финиша.

В наши дни это второй гроссмейстерский 
турнир, победитель которого получает право 
играть на следующий год в главном турнире, 
но в те времена это правило отсутствовало, и в 
Вейк-ан-Зее Купрейчик больше не играл. В сле-
дующий раз мы встретились три года спустя на 
турнире в Исландии.

Другим представителем Советского Союза 
в Рейкьявике был Евгений Андреевич Васюков, 
но Витя почему-то обходил его стороной. Были 
ли тому какие-то особые причины или кон-
кретный случай, происшедший в самом начале 
соревнований? Не знаю. Но однажды поздно 
вечером я увидел его очень возбужденным, он 
все время повторял: «Я многое видел, Гена, но 
такого… Такого!» Я попросил объяснений, но 
Виктор только повторял свою мантру: «Нет, 
такого я еще никогда не видел!» Наконец он 
немного успокоился: «Понимаешь, захожу в 
ресторан поужинать, за столом сидит Васюков. 
Один. Перед ним початая бутылка вина. 
Присаживайся, Витя… Я присаживаюсь. Так 
он мне даже бокала вина не предложил! Так и 
поужинали. Нет, я многое видел, но такого…»

Реванш был взят в выходной на турнире 
день. Помнится, ни на какую экскурсию мы не 
поехали, а славно посидели в том же ресторане, 
предварительно нарушив режим еще в номере, 
приговорив бутылку «Столичной», захваченной 
Витей из дому. На нем такое нарушение не ска-
залось вовсе, а я, отвыкнув от подобных встря-
сок, на следующий день безропотно проиграл 
Майлсу.

Друг с другом играли мы в предпоследнем 
туре, и результат той партии был для Купрейчика 
крайне важен. Если для меня турнир в Рейкьявике 
был одним из проходных, для него необходимо 
было не столько выиграть соревнование, сколько 
выполнить гроссмейстерскую норму. Дело было 
даже не в том, что носить высшее звание было 
престижно. В Советском Союзе гроссмейстерский 
титул означал переход в другую категорию: все 
гроссмейстеры получали стипендию, они облада-
ли бóльшими правами при отборе в первенство 
страны, не говоря уже о поездках на заграничные 
турниры.

У меня были белые, и мы играли 
по-настоящему. Где-то в районе двадцатого хода 
в примерно равном окончании я предложил 
ничью.

Комментировать партию особенно нечего: 
зная превосходно о его атакующем стиле, я как 
можно быстрее разменял ферзей, но ничего осо-
бенно не добился.

– Да ты что, конечно, конечно, – сказал Витя, 
сразу останавливая часы. – Ты знаешь, я всю ночь 
не спал, все думал – что играть завтра. И как…

Симптоматично, что, несмотря на всю важ-
ность результата для него да и на наши отноше-
ния, разойтись миром до игры он не предлагал.

Купрейчик не только выполнил тогда гросс-
мейстерскую норму, но и с блеском выиграл 
турнир, опередив на очко занявшего второе 
место Уолтера Брауна. Третье место подели-
ли Тони Майлс и я, позади остались Евгений 
Васюков, Роберт Бирн, Эугенио Торе, сканди-
навские гроссмейстеры и мастера.

Тот год вообще выдался очень успешным 
для Купрейчика: он выиграл не только рейкья-
викский турнир, но и победил в Пловдиве и в 
Медина-дель-Кампо. Виктору было чуть больше 
тридцати, и именно на эти годы пришелся пик 
его карьеры. Он несколько уравновесил свою 
игру, обращая внимание не только на комбина-
ционные возможности, но и на стратегию и на 
эндшпиль. Правда, несколько исправив явный 
крен к атаке, даже если в позиции не было пред-
посылок к ней, неисправимым «атакером» он 
оставался всю жизнь.

Вот как вспоминают Купрейчика коллеги, 
сегодняшние ветераны, начинавшие когда-то 

вместе с ним путь в большие шахматы.
«Мне было пятнадцать, когда в 1962-м я 

впервые принял участие в турнире на выезде, – 
рассказывает Борис Гулько. – В Запорожье, где 
проводилось командное юношеское первенство, 
за Белоруссию играл какой-то очень шустрый 
мальчонка, которого все звали Витёк. Было ему 
только тринадцать, но уже тогда он демонстри-
ровал яркую, запоминающуюся игру. Я до сих 
пор помню одну из его партий, сыгранную с 
мальчиком, представлявшим, по-моему, какую-
то среднеазиатскую республику…»

Иосиф Дорфман свою первую партию с 
Купрейчиком сыграл в 1974 году в Челябинске 
в первенстве страны среди молодых мастеров.

Вспоминая ту партию, Дорфман говорит, 
что нередкие проколы в ведении такого рода 
атак не сделали его соперника более осторож-
ным. «Для Купрея – полагает он, – всегда была 
характерна невероятная смелость. Это врож-
денное, конечно. Как, скажем, талант. Или ты 
обладаешь им, или нет».

И Купрейчик демонстрировал такую смелость: 
если даже у следивших за партиями Виктора 
захватывало дух от его рискованных решений, 
что же говорить о тех, кто сидел за доской напро-
тив белорусского гроссмейстера? Ведь ответы на 
вопросы, поставленные им, надо было давать 
непосредственно сейчас, под тиканье часов, а не 
в кабинетном анализе. Любая из пословиц: «или 
грудь в крестах, или голова в кустах», «пан или 
пропал», «кто не рискует, тот не пьет шампан-
ского», «со щитом или на щите» – подходит для 
характеристики его игрового почерка.

Бывало, соперник, отбив первую волну атаки, 
успокаивался и переводил дыхание. Напрасно! 
Купрейчик шел вперед, следуя завету Пильсбери: 
«Ведите атаку таким образом, что, когда огонь ата-
ки погашен… он все-таки еще не погашен!» Это, 
конечно, манера игры Михаила Таля.

Сам Виктор вспоминал, как он, одиннад-
цатилетний, затаив дыхание, следил за парти-
ями Таля, побеждавшего в матче Ботвинника. 
Рискованный, полный тактики стиль нового 
чемпиона мира произвел на мальчика неизгла-
димое впечатление, во многом определив его 
собственный игровой почерк.

В будущем Таль и Купрейчик нередко встре-
чались за доской. Отношения у них были самые 
дружеские, хотя Виктор долго не мог пересту-
пить через порог почтительности в общении 
с прославленным коллегой («Витя, не назы-
вайте меня по имени-отчеству, зовите просто 
Миша»). Но хотя в партиях со своим куми-
ром у Купрейчика образовался глубокий минус, 
однажды он выиграл у Таля партию, которую до 
сих пор можно найти в учебниках по тактике.

Виктор называл ее самой памятной в своей 
карьере. Купрейчик пожертвовал своему сопер-
нику все, что мог; безжалостный компьютер 
показывает сегодня, что великий маг комбина-
ций несколько раз мог защититься, оставаясь с 
решающим материальным перевесом, но ярост-
ный дух атаки в конце концов восторжествовал.

«Народ подходил и не мог понять, – вспоми-
нал Купрейчик, – кто какими играет?»

После той партии в бюллетене, посвящен-
ном матчу молодых мастеров с прославленными 
зубрами, доморощенный поэт писал: «Хоть Таль 
гроза для мастеров, Купрейчик стал для Таля 
Талем».

Другим шахматистом, оказавшим на него 
немалое влияние, был Виктор Львович Корчной. 
Непримиримость, бескомпромиссность и посто-
янная заряженность Корчного на победу, как 
позже признавался сам Купрейчик, тоже помог-
ли сформировать его отношение к шахматам.

Но, несмотря на острое чувство инициативы 
и умение отыскать тактику там, где другие даже 
не задумывались о ней, были у Купрейчика и 
ярко выраженные недостатки, от которых он 
так и не смог избавиться. Это – нелюбовь к 
затяжной маневренной борьбе, к пресным, без 
комбинационной начинки позициям, пробелы 
в технике эндшпиля, но, главным образом, пси-
хологическая неустойчивость. Бывало, партия 
уходила из-под его контроля, и тогда в ней 
могло случиться абсолютно все. Конечно, такое 
иногда может случиться с каждым, но в его слу-
чае порой доходило до абсурдного…

Корчной, с кем Купрейчик успел провести 
сбор незадолго до бегства того из Советского 
Союза, советовал молодым шахматистам в тако-
го рода случаях поработать с психологом. Не 
уверен, что такие консультации исправили бы 
что-то в характере белорусского гроссмейстера, 
хотя, конечно, никогда не знаешь.

Нередко после одного поражения Купрейчик 
начинал «плыть»; он мог «пустить налево» весь 
турнир. К этому привыкли и уже не удивлялись, 
когда после феерической серии стартовых побед 
(пять из пяти!) в первенстве страны в Вильнюсе 
(1980) последовала такая же серия поражений.

«Снесло, как у Купрейчика!» – говорили его 
коллеги и сверстники после нескольких пораже-
ний кряду кого-нибудь из них.

***
В 1983 году в Лондоне игрался полуфиналь-

ный матч на первенство мира Смыслов–Рибли. 
Василий Васильевич пригласил Купрейчика 
помочь ему в подготовке, чем несказанно удивил 
того. Смыслов понимал, конечно, что Виктор 
не поразит его энциклопедическими познани-

ями в дебюте, но свежий взгляд на позицию, 
нестандартные идеи, желание без устали анали-
зировать отложенные партии, энергия молодо-
го гроссмейстера, искренне болеющего за тебя, 
были для прославленного ветерана более важ-
ны, чем какая-нибудь новинка на семнадцатом 
ходу.

Я освещал тогда для Би-Би-Си этот и другой 
матч, к которому было приковано неизмеримо 
больше внимания, чем к поединку Смыслова 
с Рибли. Это был матч двадцатилетнего Гарри 
Каспарова с Виктором Корчным. Регламент 
матчей был вольготный, и свободного време-
ни у меня было предостаточно. Выезжая для 
репортажей в главное здание Би-Би-Си, что 
на Портленд Плейс, я всякий раз оставался в 
центре города, бродя по знакомым местам и 
открывая незнакомые.

Однажды я обмолвился, что в боль-
шом книжном магазине рядом со станцией 
Пикадилли Сиркус имеется русский отдел, и 
Виктор попросил в выходной на матче день 
взять его с собой.

Я видел, как у него загорелись глаза, когда 
он увидел на полке прекрасно изданный двух-
томник Высоцкого.

«Беру, – сразу сказал он. – Провезу как-
нибудь… Разве можно не взять Высоцкого!»

И как я ни отговаривал его, пытаясь вну-
шить, что положенные на бумагу стихи велико-
го барда без его харизматичного облика, без 
его гитары и хрипотцы в голосе не оставляют 
большого впечатления, переубедить Купрейчика 
мне не удалось, и он не задумываясь выложил 
какую-то заоблачную сумму за книги своего 
любимца.

Пять лет спустя мы встретились сно-
ва. В 1988 году вместе с Йеруном Пикетом я 
отправился на юношеское первенство мира в 
Аделаиду, а Купрейчик приехал в Австралию 
одним из тренеров многочисленной делегации 
из Советского Союза.

Первой точкой моего маршрута был 
Мельбурн, и там я снова увидел Купрейчика. В 
Мельбурне проходил какой-то опен, в котором 
принимали участие оставшиеся в Австралии 
после турнира в Аделаиде юноши. Виктор тоже 
играл в том турнире, и мы довольно много вре-
мени проводили вместе, бродя по замечательно-
му, залитому солнцем декабрьскому Мельбурну.

Кончался 1988 год, и новые ветры уже вовсю 
дули во всех республиках Советского Союза, в том 
числе и в Белоруссии. Память не сохранила наших 
разговоров, но хорошо помню, что Витя несколь-
ко раз порывался заплатить за наш заказ в пабе 
или кафе, хотя это могло нанести тяжелый удар по 
валютной составляющей его кошелька. Здесь тоже 
сказывался его гусарский характер.

Тогда только-только появилась возможность 
звонить из заграницы напрямую, без помощи теле-
фонистки, в большие города Союза. Однажды я 
продемонстрировал это Купрейчику, набрав рабо-
чий номер моей сестры в Ленинграде. Несколько 
лет спустя сестра призналась, что, услышав 
в декабрьском Питере мой голос, звучащий из 
какого-то Мельбурна, она скорее разнервнича-
лась, чем обрадовалась: откуда-то из Австралии, 
с конца света, с улицы, из автомата, прямо как 
появление черта в окошке. Впрочем, разговор наш 
не был долгим: международные разговоры вообще 
стоили тогда довольно дорого, тем более из такого 
далека: минута – три доллара. Пусть австралий-
ских, но все же: надо было постоянно подкармли-
вать автомат монетами, исчезающими в его чреве 
с пугающей быстротой.

Виктор тут же загорелся идеей позвонить в 
Минск. Быстро сообразив, что разговор у него 
получается какой-то очень личный, я отошел в 
сторонку, но ждать мне пришлось долго: Витя 
скормил алчной машине какую-то невероятную 
сумму. Это было удивительно: приезжавшие из 
Советского Союза всегда очень заботливо отно-
сились к расходу драгоценной валюты. Как при-
знался потом сам Виктор, он повторил соблаз-
нительную операцию и на другой день. И в этом 
был тоже Купрейчик.

Стиль шахматиста далеко не всегда соответ-
ствует его характеру. Бывает, что осмотритель-
ный, позиционный игрок – в жизни забияка и 
сорвиголова. Случается и наоборот – скромный 
тихоня за доской преображается в отчаянного 
рубаку. К Виктору Купрейчику это не относи-
лось. Его манера жизни мало отличалась от его 
шахматных принципов: ни собственным пеш-
кам, ни денежным знакам он не придавал осо-
бого значения.

Наверное, если бы он жил более осмотри-
тельно, мог бы еще жить и жить. Аналогия 
напрашивается: если бы играл строже, более 
академически, одергивал себя, не зарывался, 
смог бы дольше продержаться на более высо-
ком уровне. Но тогда это был бы не Виктор 
Купрейчик, а какой-то другой человек. Хотя 
Виктор Давыдович был светловолос, и седина 
в последние годы была не так заметна, цвет его 
шевелюры с возрастом изменился. Но он про-
должал жить и играть так, как делал всю жизнь. 
Впрочем, лучше поэта не скажешь.

Пускай седины обнаруживает стрижка и бритье,
Пусть серебро годов вызванивает уймою,
Надеюсь, верую: вовеки не придет
Ко мне позорное благоразумие.

«Позорное благоразумие» не пришло и к 
Виктору Купрейчику. И хотя в последние годы 
вынужден был регулярно прибегать к кур-
су лечения в больницах, он вел образ жизни, 
к которому привык, всегда оставаясь самим 
собой.

их дЕМОКРаТиЯ

«Это уже психиатрический 
диагноз какой-то»

Оперная дива Оксана Волкова о флирте, за который 
призывают к суду через 40 лет

Вот итог месячной травли величайшего оперно-
го певца Пласидо Доминго: он только что навсегда 
попрощался с Метрополитен-опера (Нью-Йорк), 
хотя должен был 24 сентября солировать в пре-
мьере «Макбета». Конечно, свою партию знаме-
нитый оперный идальго подготовил идеально, 
но смог принять участие только в генеральной 
репетиции оперы Верди. После этого состоялась 
«эмоционально насыщенная встреча», которую 
генеральный директор Питер Гелб провел с арти-
стами оркестра и хора. Как итог – прощание 
Доминго с театром. Видимо, администрация не 
захотела рисковать, чтобы не услышать и в свой 
адрес скандальные обвинения от разъяренных 
женщин. Потому что даже намек на харассмент в 
США – это теперь прямо ядерная угроза и персо-
не, и любому культурному учреждению.  

Сам певец в газете New York Times сообщил следу-
ющее: «Я дебютировал в Метрополитен-опера в воз-
расте 27 лет и пел в этом великолепном театре в тече-
ние 51 славного года подряд. Я решительно оспариваю 
недавние обвинения, высказанные в мой адрес, и меня 
беспокоит обстановка, в которой людей осуждают 
без надлежащей правовой процедуры». Тем не менее, 
продолжает далее Пласидо Доминго, он попросил 
руководство театра освободить его от участия в этом 
спектакле и далее от участия во всех постановках. 
Теперь в заглавной партии оперы выступит сербский 
баритон Желько Лучич.

Вот так ниспровергаются авторитеты. 
В течение десятилетий Пласидо Доминго являл-

ся одной из главных звезд Метрополитен-опера. На 
сцене этого театра он спел больше премьер, чем кто-
либо другой, – двадцать одну. Предыдущий рекорд 
принадлежал Энрико Карузо, который спел семнад-
цать премьер в Мет. В 2018 году, когда отмечали 
50-летие дебюта Пласидо Доминго на сцене театра, его 
директор Питер Гелб подарил Доминго кусочек сцены 
Метрополитен-опера. 

Мы обсуждали эту ситуацию с оперной примой 
Оксаной ВОЛКОВОЙ, которая не раз выступала в 
прославленном нью-йоркском театре и прекрасно зна-
ет атмосферу его закулисья. Она так выразила свою 
позицию:

– Пласидо – испанский тенор, который любит 
жизнь, музыку и женщин! Он один из самых выдаю-
щихся певцов, дирижеров, меценатов нашего време-
ни. Да к нему очереди стояли из поклонниц, желаю-
щих прикоснуться к его таланту и славе. И вообще, 
что такое домогательства? Любая женщина имеет 

право сказать «нет». Если она не сказала, терпела, 
бедная, но страдала за карьеру, это ее проблемы! Но 
вспомнить через 30–40 лет, что тебя приобняли или 
даже (о, ужас!) флиртовали, и потребовать нака-
зать обидчика – простите, это уже психиатрический 
диагноз какой-то. 

Кстати, певица Патриция Вульф, которая пела с 
Доминго в Вашингтонской опере и которая, собствен-
но, единственная из обвинителей назвала свое имя 
в этом скандале, призналась все-таки, что Доминго 
«физически не трогал ее, но его намерения якобы 
были очевидными». Как говорится, комментарии 
излишни. Но напасть на великого – можно ли отказать 
себе в таком удовольствии, пусть и через 40 лет?

Елена МОЛОЧКО.

Дале Грибаускайте вручат награду 
Рыцаря свободы

Эта почетная награ-
да будет вручена экс-
президенту Литвы за 
ее усилия в борьбе за 
безопасность и оборо-
ну Литвы, стран Балтии 
и Польши, а также за 
твердую позицию по 
отношению к инвазии 

России в Украину. 
Польский «Фонд 

Казимира Пулаского» 
с 2006 года вручает эту 
награду международным 
деятелям, представля-
ющим такие ценности, 
как свобода, справед-
ливость и демократия, 

ради которых в борьбе 
против влияния на Речь 
Посполитую со сторо-
ны России сражался 
легендарный генерал. 
Эту награду уже полу-
чили бывший премьер-
министр Дании и ген-
сек НАТО Андерс Фог 

Расмуссен, бывший 
президент Ирландии и 
Верховный комиссар 
ООН по правам челове-
ка Мэри Робинсон, пре-
зидент Эстонии Тоомас 
Хендрик Ильвес и дру-
гие известные политики 
Европы. 

Зеленский уволил Данилюка
Александр Данилюк 

был назначен на пост секре-
таря Совета национальной 
безопасности и обороны 
(СНБО)  на следующий 
день после инаугурации 
Зеленского, 22 мая. Он при-

нимал активное участие в 
избирательной кампании 
нового президента, высту-
пая как советник.

Указ был подписан и 
опубликован 30 сентября. 

Как известно, Данилюк 

подал в отставку из-за 
разногласий с руководи-
телем офиса президента 
страны Андреем Богданом 
и олигархом Игорем 
Коломойским. Данилюка 
не устраивало, что Богдан 

пытался влиять на реше-
ние СНБО, а Коломойский 
хотел увеличить свое вли-
яние на украинскую поли-
тику и получить компен-
сацию за национализацию 
«Приватбанка».

Шварценеггер подарил электрокар Tesla 
экоактивистке Тунберг

Голливудский актер 
и политик также являет-
ся приверженцем борь-
бы с изменением клима-
та. По словам его пресс-
секретаря, Шварценеггер 
был поражен встречей 
с 16-летней экологиче-
ской активисткой Гретой 
Тунберг в мае и предложил 
ей помощь в организации 
поездок по Америке. Он 
решил подарить ей элек-
тромобиль, чтобы девушка 
могла с «меньшим вредом 

для окружающей среды» 
передвигаться по США 

и Канаде для участия в 
акциях протеста и дру-

гих мероприятиях на тему 
изменения климата.

Саакашвили намерен в ближайшие месяцы 
вернуться в Грузию 

«Тут нет ничего 
секретного. Конечно, я 
в Украине хорошо себя 
чувствую, однако, ког-
да теряешь родину, 
не до этого. Я сейчас 
нахожусь в Одессе, и 
каждый второй чело-
век, который встречает 
меня на улице, просит 
меня стать мэром. Я тут 
являюсь лидером опро-
сов. Люди просят, пред-
лагают, но это одна тема, 

– сказал Саакашвили в 
интервью грузинскому 
телеканалу «Мтавари 
архи». – Мы в Грузии 
должны восстановить 
грузинскую государ-
ственность, приоста-
новить разрушение и 
уничтожение Грузии… Я 
через несколько месяцев 
приеду в Грузию».

Саакашвили был пре-
зидентом Грузии с января 
2004-го по ноябрь 2013 

года. В 2013-м он поки-
нул страну за несколько 
дней до истечения срока 
президентских полномо-
чий. Сразу после этого 
против него были воз-
буждены четыре уголов-
ных дела. Тбилисский 
городской суд в январе 
2018 года заочно при-
говорил Саакашвили к 
трем годам лишения сво-
боды по делу об убий-
стве в 2006 году сотруд-

ника Объединенного 
банка Грузии Сандро 
Гиргвлиани. Саакашвили 
был признан вино-
вным по статье «злоу-
потребление служеб-
ными полномочиями». 
Уже 28 июня 2019 года 
Тбилгорсуд заочно при-
говорил Саакашвили к 
шести годам лишения 
свободы по делу об изби-
ении в 2005 году депутата 
Валерия Гелашвили.
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ВОПРОс – ОТВЕТ

ПадлІЧЫлІ…

Р О З Г А Л А С

духОЎНЫ сКаРБ

«Ток» высокага 
напружання Рыгора 

Сітніцы

Вместо больничной койки – доступные услуги дома
аКТуалЬНаЯ ТЕМа

В Беларуси 2,3 миллиона жите-
лей старше трудоспособного воз-
раста. Из них 900 тысяч пересту-
пили семидесятилетний порог. 
Свыше 500 тысяч человек имеют 
инвалидность.

В стране есть система услуг, 
ориентированных на пожилых и 
тяжелобольных людей. Но пока 
она работает внутри учреждений 
здравоохранения и специализиро-
ванных интернатов. А большин-
ство пожилых и людей с инвалид-
ностью хотели бы жить дома и 
получать соответствующее обслу-
живание.

Куда обратиться за 
помощью?

Больше 7% белорусов, живу-
щих дома, нуждаются в одном из 
видов или в целом комплексе услуг 
по оказанию медико-социальной 
помощи. Каждый год таких людей 
будет становиться на 1,5% больше, 
отметила генеральный секретарь 
Белорусского Общества Красного 
Креста Ольга Мычко.

К примеру, выписывают чело-
века из больницы домой после 
инсульта. Возможно, ему предло-
жат пройти курс реабилитации, 
но до момента оформления всех 
документов семья остается один 
на один с близким, который не 
может сходить в душ, одеться, 

самостоятельно поесть. Как за 
этим человеком ухаживать, обы-
ватель не знает. Более того, многие 
семьи просто не имеют возмож-
ности ухаживать за такими близ-
кими.

Система ухода на дому важна 
и для отдельных семей, и для госу-
дарства в целом.

− Это должна быть обширная 
кооперация гражданского обще-
ства, общественных организаций, 
неправительственных фондов и 
органов госуправления, которые 
смогут такую систему создать, 
обеспечить ее финансированием и 
людьми, умеющими эту помощь 
оказывать, − считает Владимир 

Караник.
Ольга Мычко видит потенци-

ал в государственном социальном 
заказе. Технику и опыт оказания 
помощи на дому можно перенять 
у сестер милосердия Белорусского 
Общества Красного Креста. 
Сейчас в Беларуси их всего 150.

− Пилотные проекты показа-

ли экономическую эффективность 
оказания помощи не только меди-
цинскими сестрами, но и младши-
ми медсестрами, когда с опреде-
ленной работой может справить-
ся обученный работник без меди-
цинского образования, − отмечает 
генеральный секретарь БОКК.

Ольга Мычко считает, что 
параллельно с созданием систе-
мы ухода на дому важно создать 
систему обучения такому уходу 
для родственников, которые гото-
вы самостоятельно заботиться о 
пожилых и лежачих близких.

Нужна 
переориентировка

Координатор программ по 
общественному здравоохранению 
Странового офиса Всемирной 
организации здравоохранения в 
Беларуси Валентин Русович гово-
рит, что системы медико-социаль-
ной помощи на дому в разных 
странах отличаются, но чаще все-
го в каждом случае просчитыва-
ется вид необходимой помощи, 
количество часов в неделю, кото-
рые работнику предстоит уделять 
конкретному пожилому или тяже-
лобольному человеку, и в зави-
симости от уровня дохода самого 
человека и его детей вклад в опла-
ту этих услуг его семьи. Участие 
семьи может доходит до 7% от 

общих расходов на оказываемую 
родственнику помощь.

Финансирование системы 
медико-социальной помощи на 
дому в некоторых странах доходит 
до 1,5% ВВП.

− Если бы мы равнялись на 
опыт самых успешных стран, для 
Беларуси это было бы эквивалент-
но 900 миллионам долларов. Это 
колоссальные ресурсы и огромное 
количество рабочих мест, кото-
рые можно создать в любом насе-
ленном пункте, где есть пожи-
лые люди, − отмечает Валентин 
Русович.

Если равняться на передовые 
страны по соотношению людей, 
оказывающих помощь на дому, 
к общему количеству пожилых 
людей, (например, 10 таких работ-
ников на 100 жителей старше 65 
лет), получается, что в Беларуси 
есть потенциал для подготовки 
140 тысяч специалистов. Причем 
75% из них могут не быть меди-
цинскими работниками, говорит 
Валентин Русович.

ВОЗ рекомендует Беларуси 
переориентировать традицион-
ный медицинский компонент ока-
зания помощи в сторону ухода 
за пациентом. Сегодня силы по 
помощи больным, в том числе тем, 
кого нет острой нужды госпита-
лизировать, сконцентрированы 
в стационарах. Беларусь стоит 

на втором месте после Монако 
по количеству больничных коек 
на 100 тысяч населения. У нас их 
1083 (по данным ВОЗ за 2014 год). 
Для сравнения: в Швеции их все-
го 235 на 100 тысяч населения. В 
то же время в Швеции создано 
1250 мест на 100 тысяч населения 
в специальных домах для пожи-
лых людей. В Беларуси, по данным 
ВОЗ, всего 203 койки на 100 тысяч 
населения.

Сейчас по количеству контак-
тов одного человека с врачом – 
12 в год – Беларусь опережает 
все страны региона. В Швеции 
этот показатель составляет 2,9, 
в Великобритании – около 5. 
Многие случаи посещения врача 
в белорусских поликлиниках и 
больницах носят чисто админи-
стративный и бюрократический 
характер. А сокращение боль-
ничных мест в пользу ухода на 
дому и создания комфортных 
условий проживания в домах 
для пожилых, отличающихся от 
интернатов, позволили бы госу-
дарству перенаправить потоки 
финансирования и даже сэконо-
мить определенные средства, а 
также снять с врачей излишнюю 
нагрузку и переориентировать 
часть специалистов медицинской 
сферы на оказание помощи и 
уход на дому.

(Zautra.by)

На «Оскар» ад Беларусі намінаваны  
фільм «Дэбют»

Куда исчезла из музея 
знаменитая картина 

Аполлинария Горавского? 

У Салігорску хатняга 
ката заразіла на 

шаленства... мыш
Праўда, не звычайная мыш, 

а лятучая. Калі яна заляцела на 
балкон адной з гарадскіх ква-
тэр, пухнаты гадаванец сям’і 
вырашыў пазнаёміцца з ёй 
бліжэй, так бы мовіць, увайшоў 
з ёй у прамы кантакт.

Праз некаторы час пасля 
гэтага пацешнага інцыдэнту 
гаспадары ката заўважылі, што 
з ім нешта не тое. У яго пачаліся 
эпілептычныя прыпадкі, якія 
сталі ўсё часцей. Не маючы сіл 
бачыць мукі жывёлы і жадаючы 
пазбавіць яго ад пакут, людзі 
далі згоду на яго ўсыпленне.

Вынікі лабараторнай 
ветэрынарнай экспертызы, 
якую правялі пасля смерці 
ката, прымусілі яго гаспадароў 
панервавацца ўжо за саміх сябе 
– у ката выявілі шаленства. Хаця 
ён ніколі не выходзіў з хаты на 
вуліцу,  і адзіным кантактам з 
прадстаўнікамі дзікай прыроды 
з’яўлялася гэтая фатальная 
сустрэча з кажаном. Людзям 
давялося тэрмінова праходзіць 
курс прышчэпак ад гэтага 
смяротнага захворвання.

Акрамя выпадку з катом у 
Салігорскім раёне ў гэтым годзе 
зарэгістраваны два выпадкі 
шаленства дзікіх жывёл – лісіц.

Ларыса НАСАНОВІЧ.

«Так», «Тут», «Ток» – назвы кніг, як 
настойлівае пастукванне ў дзверы, як стаката 
дажджу па падваконні, як такаванне і тала-
каванне цапоў у расперазаным ад багатага 
ўраджаю гумне. Аднаскладовыя трапныя назвы 
выбіраюць для сваіх кніг паэты, якія авалодалі 
майстэрствам знаходзіць сярод тысячы слоў 
адно незаменнае – Уладзімір Някляеў, Леанід 
Дранько-Майсюк, Рыгор Сітніца. Так, пошук 
слова – гэта майстэрства, без якога паэт рызы-
куе быць засыпаным слоўным шалупіннем. 
Мастацтва ўвогуле не цярпіць лішніцы, як не 
любяць дамешкаў золата і другія высакародныя 
металы.

У Агюста Радэна неяк спыталі: «Маэстра, як 
вы ствараеце свае выкшталцоныя скульптуры?» 
– «Я бяру мармуровую глыбу і проста адсякаю 
ўсё лішняе», – адказаў мастак.

Рыгор Сітніца невыпадкова залічаны мною 
ў названую тройцу майстроў слова. Ён увайшоў 
у беларускую паэзію майстрам, які дакладна 
ведае, дзе знаходзіцца радовішча патрэбнага 
яму мармуру, які мае ў сваёй майстэрні ўсе 
неабходныя інструменты. Кажуць, найлепшы 
ў свеце мармур – італьянскі, з Карары. А паля-
шук Сітніца і з роднага мікашэвіцкага вырабляе 
шэдэўры – палюбуйцеся!

Я нездарма прывёў тут паралель з Радэнам і 
мармурам. Кожны верш у кнізе Рыгора Сітніцы 
«Ток» – гэта завершаная скульптурная пласты-

ка, я чытаю яе – нібы іду анфіладай, застаўленай 
вытанчанымі (вытачанымі!) з трывалага матэ-
рыялу кампазіцыямі. Яны проста адчувальныя 
на дотык, яны ажурна-лёгкія, яны застылай 
музыкай імкнуцца ў нябёсы.

Верш «Сола для вулічнага саксафона» 
бачыцца мне скульптурнай выявай музыканта 
на пуставатай Кастрычніцкай плошчы белару-
скай сталіцы.

Верш «Парад пераможцаў» можна паставіць 
на сцэне як трагікамічную п’есу – там ужо 
вылеплены і героі, і дэкарацыі.

Верш «Фотаздымкі Купалы трыццатых 
гадоў…» павінен гучаць у Купалавым музеі над 
экспазіцыяй, дзе суседнічаюць ордэн Леніна і 
нож, якім рабілася харакіры.

Верш «Першаснежжа» – гатовая песня (дзе 
вы, кампазітары?). Я чую мелодыю, нават напя-
ваю яе, ды, на жаль, не ўмею занатаваць на нот-
ным аркушы (не даў Бог свінні рог)…

Я мог бы назваць дзясяткі вершаў, з 
якіх шчасліва склалася кніга «Ток». У ёй 
няма ніводнага слабага твора, радкі ў іх не 
правісаюць, як вяроўка з бялізнай, яны 
напоўнены вітальнай энергіяй, яны заўжды пад 
токам – нібы лінія высокага напружання, што 
размашыста крочыць па лясах і палях.

Нялішне нагадаць і пра такую акалічнасць 
– «Ток» выйшаў у 2018-м, а Рыгора Сітніцу 
прынялі ў Саюз беларускіх пісьменнікаў у 2012 
годзе. У парадку выключэння, па некалькіх 
публікацыях у перыёдыцы (статут СБП патра-
буе кнігі). Калі не памыляюся, без кнігі за ўсю 
папярэднюю гісторыю ў Саюз пісьменнікаў 
прынялі ў свой час усяго траіх – Уладзіміра 
Караткевіча, Сцяпана Гаўрусёва і Анатоля 
Сідарэвіча. Факт, што ні кажыце, паказальны.

Шкада, што нам выпала жыць у часе, калі 
паэтаў не чутно. Тэле- і радыёэфір забіты 
рыфмаванай папсой, у інтэрнэце напорыста 
самапіярацца графаманы. А доўгачаканая кніга 
«Ток» (так і хочацца напісаць – доўгачаканная) 
засталася практычна незаўважанай. Што ж, 
той, хто мае вочы, – убачыць, хто мае вушы – 
пачуе. Зрэшты, у паэта заўсёды ёсць як мінімум 
адзін Чытач, дзеля якога і варта пісаць. І Рыгор 
Сітніца прысутнасць таго Чытача адчувае.

Хай сабе для натоўпу слова маё – пустое. 
Ды, калі выйдзе тэрмін гэтай зямное візы,
Ведацьму: хоць да неба я не дастаў, затое
Жыў ля яго паблізу.
Хай жа неба паэта заўжды вышэе, а на таку 

ягоным напоўненае жыццёвай сілай зерне і 
надалей старанна аддзяляецца ад мякіны.

«Так», «Тут», «Ток» – стукайце, і адчыніцца 
вам брама ў дзівосны свет беларускай паэзіі.

Міхась СКОБЛА.

ЧулІ?

Беларусь на прэміі 
«Оскар» будзе прадстаўлена 
дакументальным фільмам 
«Дэбют», знятым у 2018 
годзе рэжысёрам Настассяй 
Мірашнічэнка, паведаміў сакратар 
Беларускага оскараўскага камітэта, 
прадзюсар Валерый Дзмітрачэнка.

«На разгляд у Беларускі 
оскараўскі камітэт былі 
пададзены тры заяўкі: «Дэбют» 
Анастасіі Мірашнічэнка, 
«Унутры сябе» Сяргея Талыбава 
і «Кадыш» Канстанціна Фама, – 
распавёў Валерый Дзмітрачэнка, 
інфармуе БЕЛТА.

Наш камітэт прыняў 
рашэнне аб тым, што Беларусь 
на «Оскары» будзе прадстаўляць 
дакументальны фільм «Дэбют», 
які распавядае пра тэатр у 
жаночай калоніі. Карціну прапа-
навана намінаваць у катэгорыі 
«Найлепшы замежны фільм».

Мы связались с искус-
ствоведами Национального 
художественного музея, 
которые полностью согласи-
лись с нашей читательницей: 
Аполлинарий Горавский – 
весьма заметное имя среди 
белорусско-русских живо-
писцев середины XIX века. 
Он наш соотечественник, 
происходил из обедневшего 
шляхетского рода, воспи-
тывался в Брест-Литовском 
кадетском корпусе. Еще в 
детстве показал способно-
сти к рисованию, поэтому 
поступил в Петербургскую 
академию художеств и окон-
чил ее с Большой золотой 
медалью. Затем стажировал-
ся в Европе, а по возвраще-
нии в Петербург в 1860 году 
получил звание академика. 

Замечательны пейзажи 
и портреты Аполлинария 
Горавского: «Вид дубо-
вой рощи на берегу реки 
Свислочь близ Бобруйска», 
«Итальянский пейзаж с гор-
ным озером», «На родине», 
«Вечер в Минской губер-
нии», «Вид в окрестностях 
Сан-Ремо», «Река Свислочь». 
Портреты   К.Солдатенкова, 

М.Глинки, Н.Бенуа, 
Ф.Бруни, Александра II… 
Кстати, еще будучи слуша-
телем Академии, он на кани-
кулах в родном селе Уборки 
Игуменского уезда Минской 
губернии написал пейзаж-
ную картину «Болото», 
которую приобрела цар-
ская семья. Покупал кар-
тины Горавского для своей 
галереи и Павел Третьяков, 
который дружил с худож-
ником. 

В Национальном худо-
жественном музее сей-
час хранится 40 картин 
Аполлинария Горавского. 
«Кающаяся Мария 
Магдалина», которую худож-
ник написал в 1861 году и 
подарил Белыничскому 
костелу (на обороте холста 
есть дарственная надпись 
по-польски), долгие годы 
висела в основной экспози-
ции, но теперь, как пояснили 
специалисты, она хранится 
в запасниках. Это делается 
специально, чтобы картина 
отдохнула от света и публики 
– есть такое правило у хра-
нителей живописи. К тому 
же основную экспозицию 

любой музей мира и наш 
в том числе время от вре-
мени меняет – чтобы пока-
зать новые полотна. Сейчас 
на месте «Кающейся Марии 
Магдалины» Горавского 
висит не менее значимая 
картина польско-литовско-
белорусского художника Яна 
Дамеля «Моление о чаше». 
Ее долго реставрировали 
буквально по миллиметру. В 
музей она пришла в плачев-
ном, полуистлевшем состо-
янии из Кальварийского 
костела. Там, под алтарем, 
был, по преданию, похоро-
нен художник. По леген-

де, именно это полотно Ян 
Дамель считал лучшим из 
своих произведений и якобы 
даже завещал выставить его 
вместо памятника на своей 
могиле.

Возможно, когда у 
Национального художе-
ственного музея появится 
новое здание на улице Карла 
Маркса, 24 (а это событие 
уже не за горами), а старый 
корпус будет полностью 
отдан под искусство бело-
русских мастеров, обе кар-
тины будут чаще висеть в 
основной экспозиции. 

Елена МОЛОЧКО.

В Национальном художественном музее Беларуси 
есть картина «Кающаяся Мария Магдалина» белорус-
ского художника Аполлинария Горавского. Он написал 
ее в 1861 году, когда жил в белорусском имении своей 
сестры. К тому времени он был уже известным живо-
писцем. К сожалению, картины давно нет в постоянной 
экспозиции музея. А это, по-моему, настоящий шедевр! 
Я знаю, что многие белорусы и гости Минска специ-
ально шли в музей, чтобы увидеть «Кающуюся Марию 
Магдалину» – как в Париже идут на «Джоконду» в Лувр, 
а в Дрездене – на «Сикстинскую мадонну» в Галерею 
старых мастеров. Но увидеть ее мы не можем уже 
несколько лет… Почему? Мы, белорусы, должны  знать 
свое искусство.

Тамара ПАХОМЕНКО, Минск.

РЭдКІ ВЫПадаК

За 11 гадоў больш за 137 тысяч  
грамадзян Беларусі атрымалі карту паляка

Больш за 131 тысячу карт паляка 
выдалі грамадзянам Беларусі з 2008 
года дыпламатычныя прадстаўніцтвы 
Польшчы ў Мінску, Брэсце і Гродне. 
Яшчэ 5,3 тысячы такіх дакументаў 
выдалі ва Управе Падляскага ваявод-
ства ў Беластоку. Пра гэта напісала 
выданне Rzeczpospolita са спасыл-
кай на Міністэрства замежных спраў 
Рэспублікі Польшча.

За 11 гадоў – з 2008 года па 
верасень 2019-га – дыпламатыч-
ныя прадстаўніцтвы Польшчы 

ў Беларусі выдалі 131.770 карт 
паляка. Яшчэ 1500 заявак зараз 
апрацоўваюцца.

Акрамя дыпламатычных 
прадстаўніцтваў Польшчы, з 2017 
года прымае заяўкі на карты паля-
ка і Падляскі ваявода. Ва Управе 
Падляскага ваяводства ў Беластоку 
падлічылі, што з 14 кастрычніка 2017 
года да 30 жніўня 2019 года беларусы 
атрымалі 5376 карт паляка.

Такім чынам, па стане на вера-
сень бягучага года карту паля-

ка атрымалі агулам больш за 137 
тысяч беларусаў.

Адметна, што цягам апошніх трох 
гадоў беларусы сталі больш актыўна 
імкнуцца атрымаць карту паля-
ка. Так, з 2016 года ўладальнікамі 
дакумента сталі больш за 55 тысяч 
чалавек. У той час як з 2008-га па 
2016 год карту паляка атрымалі 75 
тысяч беларусаў, пра што распавядаў 
былы амбасадар Польшчы ў Мінску 
Конрад Паўлік.

(belsat.eu.)

ІНІцЫЯТЫВа

«Збіраемся афіцыйна 
зарэгістраваць наш 

рух»
Кіраўнік грамадскай 

ініцыятывы «Матчын рух 
328» Ларыса ЖыгАр рас-
павяла, чаму яны вырашылі 
легалізавацца.

Не так даўно Ларыса Жыгар 
сустрэлася з міністрам юстыцыі 
Алегам Сліжэўскім. «Я сказа-
ла, што мы хочам дзейнічаць 
у легальным полі, а таму маем 
жаданне зарэгістраваць рух, 
– кажа наша суразмоўца. – 
Міністр адказаў, што ніякіх 
перашкод для гэтага ён не 
бачыць. Маўляў, для гэтага 
патрэбна правесці ўстаноўчы 
сход і падрыхтаваць неабход-
ныя дакументы.

Такі сход мы запланавалі на 26 
кастрычніка гэтага года. Зробім 
усе неабходныя працэдуры, пададзім 
дакументы і пабачым, як да гэтага 
паставіцца дзяржава».

Зараз Ларыса Жыгар балату-
ецца ў 49-й Занёманскай акрузе ў 
Гродне і праводзіць пікеты.

«Я балатуюся ад Беларускай 
сацыял-дэмакратычнай партыі 
(Грамада), у маёй ініцыятыўнай 
групе 12 чалавек, – дадае яна. 
– Ладзім пікеты, размаўляем з 
людзьмі, але, шчыра кажучы, 
вялікіх ілюзій, што патраплю ў 
парламент, у мяне няма. Я раз-
умею, што ёсць тыя, хто хоча 
абрацца дэпутатам, і ёсць тыя, 
каго дэпутатам прызначаюць».

Віктар ШПАК.
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Г І С Т О Р Ы Я

«Забяспеч сябе сам – 
і будзь героем…»

З цікавасцю сачу за дыскусіяй пра падзеі ваеннага мінулага. Тэма яе фармулюецца так: альбо прадаўжаць 
традыцыю гераізацыі вайны і партызанскай дзейнасці, альбо ўсё ж выцягнуць на божы свет і факты 

іншага кшталту – былі ж і злоўжыванні, а падчас і злачынствы асобных  камандзіраў і атрадаў.

ПРаЎда І МІфЫ

Я паспела распытаць «дзяцей вайны» з 
Лагойшчыны. Старыя людзі памятаюць усё: як карнікі 
палілі вёскі, а паліцаі расстрэльвалі закладнікаў, як 
сяляне выжывалі на шчаўі і шайморах, як бацькі 
ўдзень баяліся немцаў, а  ўначы – партызанаў, як 
жыхары партызанскіх зон збіралі для іх харчовы 
падатак, везлі ў лес кінутую пры адступленні зброю 
і грузы з самалётаў, як  разам з атрадамі і брыгадамі 
зведалі пекла на возеры Палік.

Лічу слушнай прапанову Міхася Скоблы 
занатаваць успаміны  жыхароў Жлобіншчыны пра 
паліцаяў-самаахоўнікаў і атрад, які закідаў гранатамі 
вяскоўцаў (найменне атрада нам не паведамілі). 
Звычайна мясцовых  ва ўмовах акупацыі называюць 
«мірнымі жыхарамі», што недакладна: адных 
далучалі да падпольнай дзейнасці (і тым падстаўлялі) 
партызаны,  другіх перацягвалі на свой бок 
завербаваныя гітлераўцамі сваякі і суседзі. Паводле 
сведчання сына партызана паэта Фелікса Баторына, 
былі вёскі партызанскія, а былі – паліцайскія. Яго 
бацька, камісар Барыс Хаймовіч, распавядаў: ён 
заўсёды стараўся замыкаць атрад, калі выходзілі з 
такога сяла, – каб байцы нікога не абрабавалі, не забілі 
ці не згвалцілі. Былі таксама вёскі «нічыйныя», то бок 
блізкія да варожых гарнізонаў, і былі паселішчы, дзе 
стаялі немцы, з якімі, хочаш не хочаш, даводзілася 
мець справу.

Калі ў хату вёскі Сярпішчана зайшоў якісь 
абадраны немец (яны нарыхтоўвалі паблізу лес), 
дзеці спалохаліся: з’есць апошні блін! Немец на 
мігі штось тлумачыў, маці не разумела, пакуль не 
высветлілася, што ён просіць іголку, каб зашыць 
штаны. Хлапчукі з палёгкай уздыхнулі.

У гарадах і мястэчках пры нямецкай 
адміністрацыі кармілася шмат народу. Працавалі 
ва ўправах, у салдацкіх і афіцэрскіх клубах, у сферы 
асветы (маецца на ўвазе беларускае школьніцтва. 
– Г.К.), а часцей наймаліся прыслугай, шафёрамі, 
прыбіральшчыцамі. Які-небудзь водаправодчык мог 
атрымаць па заканчэнні вайны па поўнай за «сно-
шение с иностранным государством» і трапіць у 
Пішчалаўскі замак.

Партызанскія злучэнні ставілі перад сабой 
сур’ёзныя задачы, адцягвалі на сябе жывую сілу 
праціўніка, але слаба забяспечваліся з Вялікай зямлі.  
Ім не хапала ўсяго: зброі, каб ваяваць, харчавання, 
каб жыць, бінтоў і лекаў, каб лячыць раны. Умовы 
жыцця ў лесе, асабліва ў першую ваенную зіму, 
былі проста нечалавечыя. Паводле сведчання 
Н.Сталяровай, «спалі штабялямі»: пасцілалі кажухі, 
на іх клаліся покатам мужчыны, жанчыны, дзеці. 
Пакутавалі ад антысанітарыі, хвароб, вошай і 
часоткі, паміралі ад тыфу. Пазней набудавалі 
зямлянак, а атрад «Бальшавік» разабраў у Гайне 
пачатковую школу і перавёз яе ў лес на лазню.

Даводзілася супрацьстаяць захопнікам  «з 
іржавымі вінтоўкамі, знойдзенымі на месцах баёў, 
ды кулямётамі ДТ, знятымі з кінутых савецкіх 
танкаў. Хранічна не хапала патронаў, а тол 
даводзілася часта выплаўляць на кастры са 
152-міліметровых снарадаў, рызыкуючы ўласным 
жыццём» (з успамінаў заслонаўца Мікалая 
Крукоўскага).

Цікава чытаць сведчанні ўдзельніка вайны, 
лагойскага партызана Юрыя Волкава. Яго  мемуары 
канца 1980-х гадоў, выкладзеныя на сайт сынам, 
сталі для мяне сапраўдным адкрыццём. У палон 
юнак трапіў 11 верасня пад Выбаргам: учарашнім 
курсантам і зброю не падвезлі, і ў тыл не адвялі. 
Іх «здалі» камандзіры, не здольныя прыняць 
уласнага рашэння. Волкаў двойчы ўцякаў з 
нямецкага палону, доўга блукаў па Будслаўшчыне 
і Дзісеншчыне, перш чым перайсці за старую мяжу 
і ўліцца ў партызанскі атрад. З вялікай удзячнасцю 
згадвае ён  жыхароў Заходняй Беларусі. Колькі яны 
ўратавалі такіх самых бедалаг, як ён: і кармілі, і 
лячылі, і пакідалі на ноч, нягледзячы на забарону 
акупацыйных улад.

З яго ўспамінаў мы даведваемся пра дыслакацыю 
атрадаў, пра баявыя заданні і пераходы, пра 
асаблівасці побыту і многае іншае. Такі вось, 
скажам, эпізод.

Лагойскія партызаны хадзілі рэйдамі на 
Радашковіцкую і іншыя чыгуначныя станцыі, 
падрывалі  аўтакалоны на шашы Лагойск–
Плешчаніцы, Лагойск–Мінск, ім патрабавалася 
шмат  узрыўных рэчываў. Увесну 1943-га на вёскі 
партызанскай зоны наляцелі нямецкія самалёты. 
Не «месеры» і не «Юнкерсы», а ціхаходы тыпу У-2: 
яны скінулі бомбы на Калачы, Крамянец, іншыя 
вёскі. Страт вялікіх не нанеслі, толькі жыхароў 
папужалі. (Ці не хацелі немцы сарваць пасяўную 
кампанію, якую праводзілі тады  партызаны?) 
Некалькі бомбаў не ўзарваліся, людзі паказалі, дзе 
яны ляжаць. Трохдзюймовыя снарады з апярэннем 
прынеслі ў руднянскі лагер. З іх аддзялілі 
стабілізатары і  выкарысталі знаходку ў якасці 
ўзрыўчаткі.

Падаліся ўдвух на чыгунку пад Баяры. Шлях 
ішоў праз Бабры, Калачы, Казлеўшчыну, Панышы, 
Манілы, Загорцы, дабраліся да Сычэвічаў. Калі 
ўстанавілі снарады, ледзьве не нарваліся на дазор. 
Беглі, азіраючыся, чакалі выбуху. Раздаўся такі 
неймаверны грукат, быццам «жалезку» бамбілі з 
самалёта. Паравоз і вагоны кульнуліся пад адхон. 
Момант ісціны для кожнага падрыўніка, які рызы-
куе жыццём дзеля выканання адказнага даручэння.  
Далёка не жалезныя нервы  ў канцы кожнага такога 

паходу былі напятыя, як струны.
Цікава даведацца, як пачыналася партызанскае 

жыццё былога ваеннапалоннага. Спачатку ён трапіў 
у атрад Кузняцова. Большасць мужчын  у атрадзе  
ваявалі з вінтоўкамі, якія зваліся «пукалкамі», і 
толькі адзін меў аўтамат.  Новенькаму ўручылі 
старую вінтоўку, якая захавалася не то з 
Грамадзянскай вайны, не то з Першай сусветнай. 
«Патроны к ней в кожаной охотничьей сумке через 
плечо, тоже старые, даже зеленые от окисления, 
которые я тщательно вычистил, но был совершен-
но не уверен, будут ли они стрелять».

Да «Дзімы» партызан трапіў з групай асеціна 
Хатагава – яшчэ да таго, як атрад перайшоў у 
Лагойскі раён. «Сталіцай» атрада лічылася  вёсачка 
Бабры, што недалёка ад Руднянскага бору.  Пры 
снежнай зіме ворагаў можна было не баяцца: пешкі 
яны хадзіць не прывыклі, а машына загрузне ў 
снезе і ў глуш не дабярэцца. Таму спыняліся па 
хатах, спалі ўпокат на  раскінутых снапах. Там 
жа пастаянна пражывалі разведчыкі і сувязісты з 
дыверсійных груп. 

Пачаліся партызанскія будні: стаянне на 
варце, харчовыя і фуражныя «аперацыі» (так 
называлася здабыванне ежы для людзей і коней). 
Хтосьці адлыньваў ад рэйдаў і аддаваў перавагу 
дзяжурствам. Хтосьці завёў сабе ў вёсцы 
сяброўку, а значыць, меў рэгулярную падкормку 
ад «цешчы» і не быў зацікаўлены  лезці на ражон. 
А Волкава цягнула на подзвігі –  у прамым сэнсе 
слова.  «Душа не ляжала» сядзець на базе,  ён  
праўдамі і няпраўдамі імкнуўся трапіць на баявыя 
заданні. Аднак група Хатагава, з якой ён перасекся 
ў Налібоках,  займалася якраз забеспячэннем. З 
гэтага і пачалося партызанскае жыццё навабранца.

Юрый Волкаў сумленна апісвае, як і з якімі 
маральнымі стратамі адбываўся працэс «вымання». 
«С продовольствием было сложно. Брать его в сосед-
них деревнях – рубить сук, на котором сидишь. 
Поэтому приходилось производить эти операции 
как можно дальше от «базы» – местонахождения 
отряда – и как можно ближе к немецким гарни-
зонам, то есть под Молодечно, Ильей, Красным, 
Радошковичами и др. Неприятное это было заня-
тие – брать у крестьян муку, крупу, картошку, еще 
хуже – корову, забивать свинью, хотя последнюю 
скотину, как правило, никогда не брали. Всё это 
расходовалось очень бережно, так как доставалось 
с трудом и большой опасностью. Сколько ребят 
погибло на этих «продуктовых» операциях!»

Ох, і няўдзячная гэта справа – здабываць 
харчы! Нідзе не сустракала, каб хтосьці пахваліўся 
такім спецыфічным абавязкам. Калі паслалі «на 
харчразвёрстку» будучага настаўніка Пятра 
Жардзецкага (вёска Якубавічы Баравыя), ён паехаў 
дадому і папрасіў у маці аўцу. «Бяры, сынок, бяры», 
– дазволіла мяккая сэрцам Полечка, і задаволены 
сын узваліў авечку на воз.

Асаблівасцю лагойскай  – і ўсёй памежнай – 
партызанкі было тое, што за   прыпасамі  звычайна 
выбіраліся за  старую дзяржаўную мяжу,  да 
хутаран-аднаасобнікаў. Гэта называлася «паехаць 
на бамбёжку», або «прабамбіць».

«Спачатку было ціха. Працягвалася звычайнае 
жыццё. Партызаны прыходзілі і па-людску прасілі 
паесці, якое-небудзь адзенне. Потым сталі прыходзіць 
ноччу і рабаваць фактычна ўсё. У нас забралі каня, 
карову, авечак адзенне, сала. (…) Патрабавалі 
самагонкі, солі. Каб застрашыць, часта стралялі ў 
столь» (Міхась Савіцкі, «Новы час», 27.02.2015). 

Адбіралі не толькі неабходнае для жыцця – 
валаклі ў клунках тараноўкі, цюлі, падушкі, посцілкі 

(не на карыстанне, дык на продаж). Вось чаму 
ў заходніх абласцях за некаторымі партызанамі 
замацавалася мянушка «падушачнікі». Каб каровы 
былі цалейшымі, іх адводзілі на ноч бліжэй да 
гарнізонаў.

Вось што піша пра начныя візіты Рычард 
Жураўскі, ураджэнец хутара ля Радашковічаў: 

«…па начах з’яўляліся «госці», і пасля кожнага 
візіту нешта з жыўнасці прападала. Гэта былі 
ўзброеныя людзі ў цывільнай вопратцы. Пашпартоў 
не прад’яўлялі, настаўлялі зброю і камандавалі: 
«Давай!» Аднойчы забралі авечак. Неўзабаве не 
стала свіней. Крыху пазней са двара вывелі нашых 
коней. Пад канец вайны наш дзед стаў поўным 
«пралетарыем» («Старая ліпа», 2014).

Тое самае было ў Валожынскім раёне. «Чаще 
всего в осенне-зимний период и сугубо только в 
ночное время в запертую дверь дома раздавался 
стук прикладом оружия. (…)Ночные визитеры (…) 
требовали многое: муку, сало, картофель, овощи, 
домашнюю утварь, новую обувь, хлеб, керосин и 
различный инструмент. При этом производился 
повальный обыск, чтобы хозяин не утаил чего-либо. 
Телеги, сани, упряжь, лошадь, корова, овцы, свиньи 
забирались в обязательном порядке. Тщательному 
осмотру подвергались сараи, погреба, чердаки» (з 
пісьма ў «Белорусскую газету»).

Па старой памяці Волкаў вадзіў таварышаў 
на заданні ўглыб Заходняй. «Група  татарчукоў», 
як яе звалі,  займела ўласную «базу» – вёску 
Трылесіна ў Смаргонскім раёне, дзе знайшла 
надзейных сяброў. (Магчыма, і сябровак, але аўтар 
далікатна абыходзіць гэты момант.) У 1944-м у 
тую мясцовасць прыбыла брыгада імя Суворава і 
выкурыла «дзімаўцаў» з нагрэтага месца. «Нам явно 
дали понять, чтобы мы убирались в свой район и не 
лезли в «чужие дела». Аўтар успамінаў лічыць гэта 
праявай зайздрасці і канкурэнцыі,  якія «мелі месца 
быць» у партызанскім асяроддзі. 

З адзеннем было прасцей: усё, што можна,  
здымалі з забітых немцаў. Вядомы савецкі дывер-
сант С.Ваўпшасаў піша: «В большом ходу были 
трофейные сапоги, а порой партизаны надевали 
и лапти, когда становилось уж совсем туго. Мне 
самому пришлось в то первое лето лесной войны 
походить некоторое время в лаптях, пока не раз-
жился фашистскими сапогами, свои-то я износил 
в дальнем снежном рейде и весенней распутице». 
Пры адступленні немцаў, калі іх расстрэльвалі 
дробнымі групамі, адзін партызан не змог зняць з 
забітага наваксаваныя чаравікі – бо яны нязвыкла 
смярдзелі. Так і пайшоў без абноўкі.

Атрады размеркавалі паміж сабою населеныя 
пункты, дзе мусілі карміцца. Каб абараніць сялян 
ад пабораў, сакратар Лагойскага райкама партыі 
І.Цімчук летам 1943-га  напісаў інструкцыю, колькі 
чаго ў сялянскай сям’і можна браць за суткі. Наўрад 
ці выконвалася гэтае распараджэнне. Ды і хто мог  
пракантраляваць яго выкананне? Каб купіць або 
вымяняць соль, запалкі, зажыгалкі, мыла, ёд, з 
лесу адпраўлялі надзейных людзей на  Камароўку 
і Старажоўку. Атрадам Катоўскага, які займаўся 
марадзёрствам і продажам здабытага, было пра-
дадзена дзесяць сялянскіх коней, дзесяць кароў, 
некалькі дзясяткаў авечак. За атрыманыя грошы 
набывалася ў вялікай колькасці гарэлка, табак, духі, 
пудра і панчохі для дам, хром  на тры паліто для 
камандзіра атрада і таму-сяму са штабнога началь-
ства. Апошняе можна расцэньваць як спробу под-
купу. Ці ўплывалі паднашэнні на размеркаванне 
рэсурсаў і колькасць узнагароджанняў, мы ведаць 
не можам.

За два гады вайны на акупаванай тэрыторыі 
партызаны набылі вопыт, адаптаваліся да 
цяжкасцяў, абзавяліся знаёмствамі,  а яшчэ 
набраліся самаўпэўненасці і нахабства. Юрый 
Волкаў не ўжывае падобных слоў, затое праўдзіва 
апісвае паводзіны ўзброеных людзей сярод 
беларускага насельніцтва. Нездарма яго кніга мае 
назву «Война без прикрас и героических подвигов».  

Вось, напрыклад, эпізод з вяселля ў Заходняй, 
які аўтар называе «забаўным».  «Наше появление 
вызвало замешательство: все с опаской поглядыва-
ли на наше автоматическое оружие (пять авто-
матов!). Срочно освободили места за столом, мы, 
даже не присаживаясь, подняли только «келишки» с 
мутноватой жидкостью за счастье жениха и неве-
сты, затем наполнили еще раз и заставили всех 
выпить «За Родину, за Сталина! За нашу победу!».

Пасля гэтага, закінуўшы аўтаматы за спіну, як 
умелі танчылі, заляцаліся да паненак, а самі між 
тым выглядвалі абуўку на маладых і сталых  гасцях. 
Па адным выводзілі ўладальніка лепшых «бутаў» 
на двор і прапаноўвалі… памяняцца, «по возмож-
ности без шума, действуя методами «убеждений», 
что нам сапоги нужнее». Як бы вы сябе адчувалі, 
апынуўшыся на фэсце ў чужых атопках? І што б 
думалі пра няпрошаных гасцей з аўтаматамі?

Здараліся і страшнейшыя выпадкі. У Карэліцкім 
раёне бралася шлюбам вясковая пара. У разгар 
вясельнай цырымоніі, калі маладыя сядзелі за 
сталом, прыскакаў на кані партызанскі камандзір 
і  прыцэльна стрэліў у жаніха. Мясцовыя, 
асцерагаючыся, даглядалі магілку трагічна 
загінуўшага хлопца, а ў нашы часы нават паставілі 
новы крыж. (Запісана ад Ганны Дораш.)

Пры наступленні многія з партызанаў уліліся 
ў шэрагі Чырвонай Арміі. Мясцовых угаворвалі 
застацца ў сваіх раёнах на кіруючых пасадах. 
Далёкім таксама прапаноўвалі – з вызваленнем ад  
службы ў войску, але мала хто пагаджаўся. Пасады 
ў гарадах і раёнах, між іншым, былі раздадзены 
задоўга да вызвалення тэрыторыі ад фашыстаў. У 
выніку амаль уся пасляваенная партыйна-савецкая 
наменклатура БССР складалася са знакамітых 
дзеячаў партызанскага руху.

Гавораць, што шараговых партызанаў 
узнагароджвалі скупа і нехаця. Высокія званні былі 
не для іх. Мне расказалі пра адзін  выключны 
подзвіг  часоў Другой сусветнай, што адбыўся  на 
Палессі. Падрыўнік устанавіў узрыўную прыладу 
на рэйкі і чакаў нямецкі цягнік. Той прайшоў без 
ніякіх перашкод, прылада не спрацавала. Партызан 
дачакаўся яшчэ аднаго эшалона –  зноў асечка. 
У чым справа? Наступным сунуўся даўжэзны 
састаў з танкамі. Мужны чалавек выйшаў на рэйкі 
перад паравозам і ўзарваў міну ў сябе на грудзях. 
(Падобныя гісторыі, заўважу, перадаюцца вусна,  а 
таму набываюць прыкметы міфа.)

Камандаванне прадстаўляла загінуўшага да 
найвышэйшага звання, але без выніку. І толькі 
ў 1975 годзе, да 30-гадовага юбілею Перамогі, 
паплечнікі дабіліся для сапраўднага героя ордэна 
Айчыннай вайны ІІ ступені.

Атрады распусцілі, партызанская эпапея   
завяршылася. Што было далей, даведваемся ад 
таго ж Волкава. Калі стала вядома, што Мінск 
вызвалены,  «дзімаўцы» вырашылі падацца туды і 
шукаць  прадстаўнікоў з Разведупраўлення штаба 
арміі. Здалі рацыю ў Камітэт дзяржбяспекі (ён 
першым атабарыўся ў разбуранай сталіцы), а 
заадно па старой звычцы «прабамбілі» заможную 
кватэру  «гітлераўскага прыспешніка». Знайшлі 
там каштоўную рэч – цэлую бутлю спірту. Разлілі 

гаручую вадкасць па бутэльках – і займелі білеты 
на ўсе віды транспарту. Да Масквы дабраліся такія 
вясёлыя, што некага нават выносілі з вагона. Ніхто 
з іх тады не думаў, што надоўга стане аб’ектам 
пільнай увагі з боку ведамства Берыі і яго 
паслядоўнікаў.

Што ўстаноўка на самазабеспячэнне была пралікам 
з боку Крамля, не раз адзначалася нашымі гісторыкамі. 
Уяўлялася, што ўсё неабходнае – узбраенне, вопратку, 
прадукты, медыкаменты – партызаны павінны 
здабываць самі. У баях з ворагам. Прасцей кажучы: 
забяспеч сябе сам – і ваюй.  І што адметна: на сустрэчах з 
камандаваннем вобласці і штаба камандзіры, камісары, 
начальнікі разведак, сувязісты прасілі прыслаць з-за 
лініі фронту больш узбраення – і ніхто не заказваў 
цёплага адзення, абутку, мукі, тушонкі, солі. Усё гэта 
даводзілася здабываць праўдамі і няпраўдамі, бо які 
воін з галоднага і неапранутага? З-за пастаянных 
пабораў лясныя байцы і здабылі сабе нядобрую славу 
сярод  цывільнага насельніцтва. «Без марадзёрства не 
магло быць ніякай партызанкі», – перакананы адзін з 
маіх субяседнікаў. Як не магло яе быць, дадам, без лесу 
і  беларускага балота.

Дапамогу ў лес можна было даставіць толькі 
паветраным шляхам. Лясныя аэрадромы называлі 
«пасадачнымі палосамі». У Любанскім раёне 
прама на балоце сіламі мясцовага насельніцтва 
праклалі паўтара кіламетра пасадачнай паласы. Яе 
ахоўвалі шэсць кулямётчыкаў. Аэрадром той на 
востраве Зыслаў узвялі спецыяльна для Мінскага 
падпольнага абкама партыі, які, кажуць, ахоўвалі і 
бераглі тры атрады. Там прынялі звыш ста рэйсаў з 
Цэнтра (не лічачы скінутых цюкоў).

Самалёты з Вялікай зямлі прызямляліся і ў 
іншых раёнах Беларусі. У Бягомлі, напрыклад. У 
любое надвор’е, заўсёды ноччу, прымалі цяжкія 
«лятаючыя танкі» Іл-2, якія лётчыкі жартам 
звалі «Два лі»: «Взлетит ли… Сядет ли…»  Для 
дастаўкі грузаў авіятары прыстасавалі нават 
просценькі самалёцік У-2, на якім у мірны час 
вучылі пілатаванню. Здараліся перагрузы і аварыі 
прама на аэрадромах. Вораг абстрэльваў з зенітак, 
даганяў знішчальнікамі «Люфтвафе», адбываліся 
аварыі з-за кепскіх умоў надвор’я.

101-ы авіяполк пад камандаваннем славутай 
лётчыцы Валянціны Грызадубавай  паступіў у 
распараджэнне Цэнтральнага штаба партызанскага 
руху (ЦШПД) і здзяйсняў палёты ў тыл ворага. 
Мне на вочы трапіліся ўспаміны А.М.Вярхозіна 
«Самолеты летят к партизанам: записки 
начальника штаба» (Политиздат, 1964). З гэтых 
нататак я зразумела:

а) усе лётчыкі былі героямі незалежна ад таго, 
хто ўганараваны афіцыйна;

б) менавіта партызанскія штабы давалі ў полк 
заяўкі, які атрад (брыгада) у чым мае патрэбу;

в) атрад без рацыі не мог разлічваць на дапамогу 
з паветра;

г) большыя шанцы мелі «гучныя камандзірскія 
імёны»: самалёты ляцелі да Заслонава, Шмырова, 
Каўпака ў арлоўскія, бранскія і клічаўскія лясы; 

е) у разгар вайны, калі атрады выраслі і шмат 
у чым мелі патрэбу, палёты на беларускую зямлю 
звялі да мінімуму. 

Нягледзячы на заяўкі, 101-ы авіяполк у снежні 
1942 года здзейсніў толькі 28 самалёта-вылетаў, у 
студзені 1943-га – 58, у лютым – 49. Адной з прычын 
недастатковага забеспячэння атрадаў з Цэнтра 
лічыліся кепскія метэаралагічныя ўмовы. Аднак 
не толькі з-за нялётнага надвор’я  ігнараваліся 
просьбы падпольна-партызанскай Беларусі.

Для параўнання: у той жа перыяд  на ўкраінскі 
напрамак магло адбыцца за месяц па 150–200 вылетаў. 
Адчуваеце розніцу? Працытуем сведчанне партызана 
з  атрада Каўпака: «Патронов у нас всегда было доста-
точно, соединение снабжалось Москвой, и даже в 
самые тяжелые дни партизанской войны, за исключе-
нием возвращения из «Карпатского рейда», я не пом-
ню, чтобы приходилось считать последние патро-
ны» (Барыс Цырлін, з сайта «Я помню»). Нават калі 
пачаліся пастаўкі па лендлізу (а гэта была сур’ёзная, 
адчувальная дапамога саюзнікаў),  лясным байцам, 
якія дзейнічалі на тэрыторыі Беларусі, па-ранейшаму 
мала што перападала.

У 1990-х выйшаў дакументальны фільм-маналог 
«Пасля Перамогі». Пісьменнік Валянцін Тарас, які 
сам быў у партызанах, пасмеў абнародаваць, што 
яны карміліся і апраналіся за кошт сялян. Пасля 
паказу фільма ветэранская арганізацыя Заводскага 
раёна г.Мінска звярнулася да Генеральнага 
пракурора з патрабаваннем узбудзіць супраць 
аўтара крымінальную справу «за паклёп на Вялікую 
Айчынную вайну і ветэранаў».

«Дзіву даюся, як могуць дарослыя людзі не 
разумець простых рэчаў: партызаны не былі 
ў складзе рэгулярнай арміі. (…) Яны карміліся, 
апраналіся і абуваліся выключна за кошт 
насельніцтва беларускіх вёсак. І толькі цалкам не 
абазнаны чалавек або двурушнік можа сцвярджаць, 
што ўтрыманне партызанскай арміі ў некалькі 
соцень тысяч чалавек было для беларускага селяніна 
радасцю, святам душы, што ўсё аддавалася цалкам 
добраахвотна і падносілася, як хлеб-соль дарагім 
гасцям», – пісаў удзельнік вайны. У партызанскі 
атрад Валянцін Тарас, да слова, трапіў у 13 гадоў.

Галіна КАРЖАНЕЎСКАя,
член Саюза беларускіх пісьменнікаў.

Партызаны. Ілюстрацыйнае фота.
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К А Л Е й Д А С К О П

аНаТОМиЯ КОНфлиКТа

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае 
права ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не 
ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не 
аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена 
Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 
са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  «Беларускі Дом 
друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 30.09.2019 у 17.00. 
Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 006 экз. За каз № 3461.

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а.  
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com  
http://www.nv-online.info 

Заснавальнік, выдавец і галоўны рэдактар 
Іосіф Паўлавіч СЯРЭДЗІЧ

з ПЕРШЫх ВусНаЎ фуТБОл

Ці ўтрымае брэсцкае  
«Дынама» лідарства?

Прайшлі матчы 23-га тура чэмпіянату Беларусі па футболе.
Вось іх вынікі: «Дынама» (Брэст) – «Тарпеда» (Мінск) – 3:0, «Мінск» – «Энергетык-БДУ» 

(Мінск) – 1:6, «Дняпро» (Магілёў) – «Слуцк» – 3:0, «Тарпеда-БелАЗ» (Жодзіна) – «Гомель» 
– 2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Нёман» (Гродна) – 1:0, «Дынама» (Мінск) – «Шахцёр» (Салігорск) – 
1:1, «Славія» (Мазыр) – «Гарадзея» – 0:1, «Віцебск» – «Іслач» (Мінскі раён) – 2:0.

Турнірнае становішча
Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
Дынама (Бр) 23 18 4 1 58–16 58
Шахцёр 23 17 3 3 47–14 54
БАТЭ 22 17 2 3 45–12 53
Дынама (Мн) 22 14 2 6 34–22 44
Тарпеда-БелАЗ 23 12 5 6 33–24 41
Іслач 23 11 4 8 31–27 37
Гарадзея 23 9 7 7 23–23 34
Віцебск 23 7 6 10 21–30 27
Нёман 23 7 5 11 21–32 26
Слуцк 23 7 5 11 22–39 26
Славія 22 6 5 11 23–31 23
Мінск 23 5 8 10 28–40 23
Энергетык-БДУ 23 4 7 12 36–57 19
Дняпро 22 5 4 13 23–31 19
Гомель 23 4 6 13 33–42 18
Тарпеда 23 1 3 19 4–42 6

Фота: dinamo-minsk.by

Віктар ШАРШУКоў:
«Уражанні ад Тайланда?  

Было шмат перцу!..»
Старшы трэнер мужчынскай зборнай Беларусі па цяжкай 
атлетыцы адразу па вяртанні дадому з Тайланда распавёў 

«Народнай Волі» падрабязнасці таго, як праходзіла 
сусветнае першынство.

Ушасцёх на аднаго

Сваю новую задачу прапануе чытачам Міхаіл Кошаль 
з Минска.

Белыя: Крh7, Фg5, Сd8, Сg2, пп. c5, f6 (6).
Чорныя: Крd4 (1).
Мат за 3 хады.
Дасылайце рашэнні на адрас рэдакцыі (220030 

г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Памяці Майстра
У Мінску прайшоў другі Мемарыял Віктара 

Купрэйчыка па хуткіх шахматах. Летась у першым 
мемарыяле праводзіўся асобны турнір для вядомых 
шахматыстаў сталага ўзросту – сяброў і паплечнікаў 
Купрэйчыка. Сёлета ж усе гулялі ў агульным турніры. 
У ім змагаліся 92 удзельнікі з 12 краін, у тым ліку 59 з 
Беларусі і 24 з Расіі. Сярод гульцоў былі 12 гросмайстраў, 
9 міжнародных майстроў, 6 майстроў ФІДЭ. Набраўшы 
8 балаў з 10, перамог беларускі гросмайстар Сяргей 
Жыгалка. 2–4-е месцы падзялілі расійскія гросмайстры 
Сяргей Цівякоў і Юрый Балашоў і малады беларускі 
шахматыст Максім Царук – па 7,5. На 5–10-м месцах з 
7 баламі – Дзяніс Лазавік, Віталь Цецераў (Беларусь), 
Яўген Свешнікаў, Давід Паравян, Уладзімір Міхайлоўскі 
(Расія), Рафаэл Ваганян (Арменія). Сярод жанчын леп-
шы вынік ва ўкраінскага гросмайстра Наталлі Жукавай 
– 11-е месца.

Шахматныя кадэты
Адначасова ў беларускай сталіцы праходзіў трэці 

чэмпіянат свету ФІДЭ па хуткіх шахматах (рапідзе) і 
бліцы сярод хлопчыкаў і дзяўчынак да 8, 10 і 12 гадоў. 
Юныя шахматысты прадстаўлялі 35 шахматных федэра-
цый. У агульным заліку па-за канкурэнцыяй была Расія 
– 17 медалёў (6 залатых, 4 сярэбраныя і 7 бронзавых). На 
рахунку беларусаў два залатыя медалі ў рапідзе: Арцём 
Стрыбук стаў чэмпіёнам свету сярод хлопчыкаў да 12 
гадоў, а Варвара Мацкевіч – сярод дзяўчынак да 8 гадоў.

Адзін медаль на ўсіх
У Браціславе (Славакія) прайшлі юнацкія і дзявочыя 

чэмпіянаты Еўропы ва ўзроставых катэгорыях да 8, 10, 
12, 14, 16 і 18 гадоў. Агульная колькасць удзельнікаў – 
1306 з 48 краін. Узнагароды заваявалі прадстаўнікі 14 
краін: на рахунку Расіі 12 медалёў, Азербайджана – 5, 
Украіны – 4 медалі.

З 30 юных беларусаў медаль заваявала толькі 
міжнародны гросмайстар Вольга Бадэлька – серабро 
сярод дзяўчат да 18 гадоў. На яе рахунку 6 перамог і 
3 нічыі. Чацвёртыя месцы занялі Варвара Мацкевіч 
(да 8 гадоў) і Ксенія Зелянцова (да 14), шостае – 
Арцём Стрыбук (да 12), восьмыя – чэмпіёнка Беларусі 
Аляксандра Тарасенка (да 14) і Мілена Сідарэня 
(да 10), дзявятае – Вячаслаў Зарубіцкі (да 18), 
адзінаццатае – Максім Царук (да 14), дванаццатае – 
Міхей Навуменка (да 12). Вось адна з перамог белару-
скага ўдзельніка.

Максім Царук – Маціас Унеланд
1.e4 e6 2.d4 d5 3.Кd2 c5 4.ed Фd7 5.dc Ф:d5 6.Кgf3 

Кf6 7.Сe2 С:c5 8.Сc4 Фd8 9.Фe2 a6 10.0-0 Кbd7 11.a4 b6 
12.Кe4 К:e4 13.Ф:e4 Лb8 14.Фe2 Лa8 15.Фe4 Лb8 16.Фe2 
Лa8 17.Лd1 Фc7 18.Сd3 Сb7 19.Сg5 Сd6 20.Сe4 Кc5 21.С:b7 
К:b7 22.Лd4 0-0 23.Лad1 Лfe8 24.Лc4 Фb8 25.c3 f6 26.Сe3 
Кc5 27.a5 e5 28.ab e4 29.С:c5 ef 30.Ф:f3 С:h2+ 31.Крh1, 1:0.

Форум кампазітараў
У Вільнюсе прайшоў заключны этап Кубка свету 

2018–2019 гадоў па рашэнні задач і эцюдаў. Перамог 
шматразовы чэмпіён свету з Польшчы Пётр Мурдзя, але 
па суме вынікаў усіх этапаў Кубак свету выйграў 16-гадо-
вы расійскі рашальнік Даніла Паўлаў.

Адбыўся таксама чэмпіянат свету па рашэнні. 
Прызавую тройку склалі Польшча, Расія і Англія, а 
Беларусь фінішавала на 14-м месцы. За нашу каман-
ду выступалі Аляксандр Булаўка (30-е месца з 91 у 
асабістым заліку), Мікалай Сігневіч і Аляксандр 
Міхалап. У асабістым заліку чэмпіёнам стаў Пётр Горскі 
(Польшча).

Запрашаюць да ўдзелу
Камісія па шахматнай кампазіцыі Федэрацыі шах-

мат Украіны аб’явіла міжнародны конкурс складання, 
прысвечаны 50-годдзю майстра Сяргея Барадаўкіна, у 
трох раздзелах: кааператыўныя маты ў 3 хады (суддзя 
– Аляксандр Семяненка), эцюды (суддзя – Уладзіслаў 
Тарасюк), зваротныя маты ў 4–8 хадоў (суддзя – сам 
юбіляр). Дапускаюцца не больш за дзве задачы або два 
эцюды ў кожным раздзеле ад аднаго аўтара. Устаноўлены 
прызы, ганаровыя і пахвальныя водгукі. Задачы мож-
на дасылаць да 12 кастрычніка 2019 года на e-mail: 
borod3017@gmail.com. Вынікі будуць апублікаваны на 
працягу трох месяцаў, усе ўдзельнікі атрымаюць іх у 
электронным выглядзе.

Праверце адказы
Задача М.Шаблінскага, змешчаная ў «Народнай 

Волі» 27 жніўня, рашаецца: 1.Фb3. Першымі правільна 
адказалі Мікалай Шклярэўскі, Леанід Калодка, Васіль 
Жуковіч, Ігар Ананіч, Сяргей галкін, Віктар Жук, 
Сяргей Цяльпук.

Вадзім ЖыЛКО.

ШахМаТЫ

– Я лічу, што ў нас было вельмі прыстойнае 
выступленне, – кажа Віктар Яўгенавіч. – 
20-гадовы Яўген Ціханцоў стаў чэмпіёнам свету, 
Андрэй Арамнаў (на фота)  заваяваў серабро. 
Ёсць у нас рэкорд свету і Еўропы, спартсмены 
абнавілі 17 нацыянальных рэкордаў. Зборная 
заняла пасля кітайцаў другое месца ў агульным 
заліку. І гэта пры ўсім тым, што наша каманда 
даволі маладая.

– Золата Ціханцова можна назваць 
невялікай сенсацыяй?

– Для мяне гэта не сенсацыя, я прагназаваў, 
што Яўген будзе чэмпіёнам. Невялікія сумненні 
былі, бо хлопец адчуваў дыскамфорт пасля 
траўмы, а таму было вырашана выступаць 
у іншай вагавай катэгорыі, каб не асабліва 
напружвацца.

Увогуле, у Яўгена Ціханцова цудоўныя 
перспектывы, і сярод маладога пакалення ён 
зараз лідар. Рыхтуецца да Алімпіяды.

– Наколькі вядома, з-за допінгавых 
скандалаў Беларусь мае толькі адну 
мужчынскую ліцэнзію на Алімпіяду-2020…

– Так, і зараз на адну пуцёўку на Гульні 
прэтэндуюць адразу чатыры спартсмены 
– Яўген Ціханцоў, Андрэй Арамнаў, Вадзім 
Ліхарад і Эдуард Зязюлін. Дарэчы, не 
выключана, што нам дадуць яшчэ адну 
ліцэнзію, хаця гэта, што называецца, пакуль 
віламі па вадзе пісана.

– Для трэнерскага штаба выбраць аднаго 
кандыдата на Алімпіяду – складаны выбар?

– Суперскладаны! Ціханцоў – на пад’ёме, 
Арамнаву па сілах заваяваць золата на Гульнях, 
калі будзе працаваць на тым жа ўзроўні, як 
гэта было ў апошні час.

– Многія ўжо не верылі ў вяртанне героя 
пекінскай Алімпіяды-2008…

– А я верыў адразу, і калі б было інакш, то 
не рэаніміраваў бы яго. Ды і ў самога Андрэя 
было проста неверагоднае жаданне вярнуцца 
ў вялікі спорт, хаця, па сутнасці, нам давялося 
пачынаць практычна з нуля.

Але талент ёсць талент. Арамнаў за год 
зрабіў практычна немагчымае. І калі зараз 
ізноў не падхопіць «зорную хваробу», то праз 
год ён адназначна будзе алімпійскім чэмпіёнам.

– Якой была арганізацыя турніру ў 
Тайландзе?

– Пэўныя праблемы былі, але я заўсёды кажу 
так: усе спартсмены знаходзіліся ў аднолькавых 
умовах. І калі ты насамрэч падрыхтаваны, то 
нічога табе не перашкодзіць. Маладыя хлопцы 
выходзілі і працавалі, прабачце, як коні.  
17 рэкордаў краіны паставілі!

Што тычыцца харчавання і іншых 
арганізацыйных момантаў, то тут усё ў парадку. 
Хіба што ў ежы часам было зашмат перцу.

– удалося ў вольны час недзе пабываць?
– Урачы і масажысты, можа, дзе і пабывалі, 

але я за ўвесь час турніру нават ніводнага разу 
не паплаваў, хаця да вады было рукой падаць. У 
мяне такога складанага чэмпіянату яшчэ ніколі 
не было. Добра пачалі першынство, затым 
пачалі атрымліваць нулявыя ацэнкі… Не да 
экскурсій было, нават у горад не выходзіў.

Алесь СІВы.

Нашу читательницу Аллу 
Михайловну Московкину охра-
на не пустила в здание суда 
Московского района, сославшись на 
то, что она неподобающим обра-
зом одета. Конфликт между ней и 
Департаментом охраны разгорелся 
еще жарким летом. Московкина, 
собственно, и сейчас не намерена 
прощать это, с ее точки зрения, 
гражданское оскорбление в свой 
адрес, хочет добиться ни много, ни 
мало увольнения охранников. Но 
ВРИО начальника Департамента 
охраны МВД В.А.Кулевец переписку 
с гражданкой Московкиной пре-
кратил, потому что не считает дей-
ствия своих подчиненных служеб-
ным проступком. В Департаменте 
принята инструкции о порядке 
посещения гражданами Минского 
городского и районных судов, и она 
гласит, что шорты, а также купаль-
ные костюмы и сланцы в присут-
ственных местах недопустимы. 

А Московкина возмущена: это 
были бриджи!

Вы тоже улыбнулись?..
По-хорошему, здесь бы не поме-

шало перо Жванецкого: немолодая 
женщина, ветеран труда с 40-лет-
ним стажем, отстаивает свое право 
на укороченные штаны при обра-
щении в суд. Но в охране обыч-
но служат люди без артистических 
наклонностей, им внешний вид 
гражданки Московкиной показал-
ся на тот момент стремным. Выше 
колена, до середины колена? На глаз 
разве измеришь? Охрана настаива-
ет: это были шорты! Но поспорить 
с женщиной о ее одежде возьмется 
разве что историк моды Васильев 
(который кстати, категориче-
ски не советует пожилым дамам 
носить бриджи). В общем, от Аллы 
Михайловны полетели письма по 

инстанциям. В «Народную Волю» в 
том числе.

Когда я назначала встречу 
нашей читательнице, то в мыслях 
рисовала себе, не скрою, экстрава-
гантную особу. Но нет, моя соотече-
ственница оказалась милой женщи-
ной с ясными голубыми глазами, и, 
если уж мы здесь взялись говорить 
об одежде, то дама выглядит стан-
дартно и по сезону. А вот нервы у 
человека болтаются на ниточках, и 
это считывается на раз. Мне показа-
лось, что Алла Михайловна настро-
ена контролировать буквально все 
вокруг – такой у нее взвинченный 
психоэмоциональный фон. «Эти 
твари совсем распустились!» – ска-
зала она убежденным ораторским 
тоном, глядя мне прямо в глаза. 
И я поняла, что окоп, из которого 
Московкина ведет давнюю пози-
ционную войну с внешним миром, 
стал для нее естественной средой 
обитания.

Человеку можно только посо-
чувствовать: она ходит по судам 
больше десяти лет. Когда-то в 
результате развода с мужем ее квар-
тиру пытались присвоить посто-
ронние люди, но ей – при помощи 
суда, естественно! – удалось вос-
становить справедливость. Но на 
плече у нее по-прежнему висит 
холщовый хозяйственный мешок, 
плотно набитый перепиской с 
инстанциями всех уровней. И это, 
видимо, ее единственная броня. 
Алла Михайловна живет, как в бою. 
Она уверена, что и в дальнейшем ее 
жизнь будет проходить в подобном 
остросюжетном режиме. Человек, 
в принципе, заточен именно на 
такое бытование, буквально горит 
желанием повсеместного отмще-
нья, поэтому и конфликт по поводу 
бриджей-шорт Департаменту охра-

ны с рук просто так, по ее мнению, 
сойти не должен: «Они что, каждый 
раз будут оценивать мой внешний 
вид?»

Я должна разочаровать ува-
жаемую Аллу Михайловну: будут. 
И не только они. И не только ее. 
При всем либерализме современ-
ного гардероба – дырки, лохмотья, 
оголенные пупки, пирсинг и т.д. 
– дресс-код в обществе никто не 
отменял. Правила  будут существо-
вать, полагаю, всегда – и слава Богу. 
Потому что одежда – это, кроме все-
го прочего, своеобразная психоло-
гическая защита людей от людей же 
в огромном перенаселенном городе. 
По дикому лесу, когда рядом нико-
го, гуляй хоть с фиговым листком, а 
в городе будь любезен прикрыться 
побольше. Броня у нас и так истон-
чилась, как осенний листок, – ведь 
перегрузки каждый день человек в 
мегаполисе испытывает чудовищ-
ные. Поэтому люди, чтобы совсем 
не потерять голову, придумали пра-
вила общежития, в том числе своего 
рода общественный договор о дресс-
коде. «Голые люди имеют крайне 
малое влияние в обществе, а то и 
вообще никакого», – я в подобных 
случаях очень люблю вспоминать 
этот афоризм Марка Твена.

Во вьетнамках вас не пустят в 
ресторан – причем ни в одной сто-
лице мира. Хотя в какую-нибудь 
пиццерию на курорте – запросто, 
рядом с пляжем это возможно. 
Случается, что для мужчин в ресто-
ране обязателен пиджак, а вы налег-
ке. Тогда швейцар предложит вам 
пиджак на выбор из, что называет-
ся, ресторанных запасов – некото-
рые заведения на Западе именно так 
работают с клиентами.

В театр вы, надеюсь, не пойдете 
в соломенной шляпе или бейсбол-

ке. Там же лучше не появляться в 
шортах и бриджах, потому что – не 
стадион, в зале совершенно другая 
атмосфера. Я не раз видела в кон-
цертных залах мира, как туристов в 
шортах и кедах (думаю, это все-таки 
были приезжие) не пускали в пар-
тер, а твердо отправляли на галер-
ку. И люди не роптали. В храм вы 
тоже не решитесь зайти с голыми 
плечами, а подчинитесь правилам 
конфессии. А если запросто може-
те себе позволить пойти наперекор 
всему, то у вас, скорее всего, очень 
низкая самооценка и надо порабо-
тать с психологом. 

Собираясь к врачу, вы наденете 
свежую сорочку. Разве нет? И док-
тор встретит вас в белом халате, а 
не в рваных джинсах и растянутой 
футболке. Иначе какое к нему будет 
доверие у пациента? Ну, и судебные 
инстанции требуют от посетите-
лей определенного внешнего вида, 
потому что деловая одежда сама по 
себе настраивает людей на строгие 
отношения. И это благо, а не злая 
прихоть чиновников. Я уже не гово-
рю о дресс-коде, который многие 
солидные фирмы вводят для своих 
сотрудников. Психологи считают, 
что это способствует сплочению 
коллектива. И попробуй пойти про-
тив! В иных случаях, думаю, может 
кончиться увольнением.

Конечно, надо чувствовать, 
какая одежда подобает возрасту 
и обстановке. Возможно, Алла 
Михайловна выглядела пристой-
но даже в укороченных штанах, 
а охранники перегнули палку. 
Бывает. Они люди простые, служи-
вые. Но стоит ли обострять ситу-
ацию и тем более утверждать, что 
нарушили твое конституционное 
право на обращение в суд? Это 
бытовая ситуация, к гражданским 

правам она не имеет прямого отно-
шения. Недоразумения и конфлик-
ты сопровождают в большом горо-
де практически каждого из нас: вас 
толкнули в метро и не извинились, 
кто-то грубо встал вне очереди в 
магазине, не приняли в салоне кра-
соты, хотя вы идете по записи, а то, 
бывает, вообще сели на ваше место 
в театре… Это обидно, даже порой 
возмутительно, но… при чем здесь 
демократия?

В нашей редакционной почте 
есть, например, письмо, в котором 
человек жалуется на городской обще-
ственный туалет. Его тоже туда не 
пустили. Потому что туалет был плат-
ный, а у него в кармане деньги на тот 
момент кончились. Где человеколю-
бие, где гуманизм?! – гневно вопро-
шает читатель. Я ему сочувствую, но, 
надеюсь, на тропе войны он будет 
стоять недолго. Надо уметь, что назы-
вается, вовремя отпустить вожжи, 
чтобы сохранить нервы. Жизнь пол-
на импровизаций, и ситуация часто 
складывается не в нашу пользу – на 
то она и жизнь. И есть золотое пра-
вило общежития: «Не обостряй!» Я 
бы его писала во всех присутствен-
ных местах. Рядом с лозунгом «Добро 
пожаловать!», конечно.

Елена МОЛОЧКО.

Дресс-код демократии не помеха,
или Почему Аллу Московкину не пустили в здание суда


